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anatul
Oamenii care pOartă nimbul păcii  

Făcătorii de pace, din nefericire, sunt foarte 
puțini astăzi. În decursul istoriei, am putut ve-
dea că mai mulți sunt cei care se află în ca-

tegoria făcătorilor de războaie, de gâlcevi, de tulbu-
rare și neliniște între popoare. Dar nu numai aceștia, ci 
și făcătorii de neliniște sufletească și duhovnicească, 
pentru că nu putem vorbi despre pace numai în con-
textul în care două popoare se luptă unele cu altele, ci 
Hristos, când a venit, când S-a arătat prima dată Apos-
tolilor, le-a adus mai întâi acest mesaj de pace. „Pace 
vouă! Iată deci că Hristos, încă după Înviere, a spus că 
aceasta este una dintre condițiile cele mai importante 
ca omul să poată păși pe calea mântuirii în pace.  

Însă cum menționăm, pacea este mai greu de 
câștigat de menținut decât un război, decât o gâlceavă, 
decât o neliniște pentru că, dacă Războiul se face cu 
arme „pacea se obține și se întreține cu alt fel de 
arme, anume cu armele duhovnicești.” Acolo unde 
făcătorii de pace, lumea diplomaților de astăzi, nu 
mai pot să răzbească, dincolo de pace, apare războiul. 
Avem și astăzi pe planeta noastră atâtea și atâtea fo-
care de război și iată că, după ce încep războaiele, 
după ce se văd deja dezastrele care se produc, toată 

lumea cade, ne judecă, spunând că bine era dacă nu 
începea Primul, Al Doilea Război Mondial sau alte și 
alte războaie care au trecut peste omenire în decursul 
timpului.  

Dar aș vrea să mă refer și la faptul că nu putem 
vorbi despre o adevărată pace decât aceea în Hris-
tos, cea care cuprinde dimensiunile hristice, pentru 
că au fost încheiate atâtea tratate de pace de-a lun-
gul istoriei, dar s-a văzut în timp că nu au fost alt-
ceva decât false tratate de pace. S-au încheiat tratate 
de pace după anumite războaie și au plecat oamenii 
din nou de la masa zisă „a păcii”. Au plecat fiecare 
către țara lor și au început să se înarmeze mai puter-
nic, provocând un nou război. De aceea „făcătorii de 
pace adevărați sunt cei care lucrează în spiritul și în 
duhul lui Hristos.” Aceștia luptă întâi pentru pacea 
lăuntrică, duhovnicească, pentru că nu putem vorbi 
despre o parte generală pe planetă, într-o comunitate 
sau într-o familie, dacă fiecare dintre persoane nu are 
înlăuntrul ei această pace lăuntrică, pace în Dumne-
zeu, împăcarea cu Dumnezeu, împăcarea cu semenii 
și împăcarea cu sine însuși, acestea sunt cele trei di-
mensiuni ale păcii duhovnicești.  

Dacă nu ești împăcat cu Dumnezeu, dacă nu ești 
împăcat cu semenul tău și cu tine însuți, adică dacă nu 
ai pace, nu ești în relațiile cele mai bune de slăvire, de 
cinstire a lui Dumnezeu; dacă nu ești în aceleași rapor-
turi de cinstire și de respect față de aproapele tău, dacă 
nu te respecți pe tine însuți, neducându-ți viața în tot 
felul de păcate, atunci nu putem vorbi de o adevărată 
pace lăuntrică și duhovnicească a omului. Cu cât vom 
vedea în viața aceasta oameni care sunt mai cinstitori 
de Dumnezeu, mai cinstitori de aproapele lor, cu atât 
vom ști că aceștia sunt oamenii care poartă nimbul 
păcii. Acestora nimeni nu le acordă un Premiu Nobel 
pentru pace, pentru că a fi făcător de pace, câteodată, 
ești socotit pe o treaptă mai jos în scara valorilor de 
astăzi. Societatea parcă îi apreciază mai mult astăzi pe 
cei care fac tulburări, care instigă la violență. Aceștia 
ies în prim-plan și sunt atât de mult mediatizați, pe 
când cei care sunt cu miile, cu milioanele, purtători ai 
nimbului păcii sunt lăsați mai în umbră, însă aceștia 
sunt fericiții despre care spune Mântuitorul nostru     
Iisus Hristos în Fericirea pe care a rostit-o pe Muntele 
Fericirilor din Țara Sfântă.   

† IOAN

Este bine să știți...
      În această perioadă de pandemie, jurnalul interregional „Banatul” este singurul jurnal care ajunge cu o consecvență lunară la cititori din patru județe!

la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI l la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI
Ioan HAŢEGAN

Este sigur cel mai vechi dintre cartierele 
oraşului de azi. Undeva în negura tim-

purilor, în vremea stăpânirii otomane (1552-
1716), se aşează si întemeierea acestui cartier 
(mahala=Mehala). Până la 1781 este un cartier 
al Timişoarei locuit de români şi sârbi, la care 
se adaugă mai apoi germani. Până în 1910 este 
o comună cu administraţie proprie. După, revine 
în custodia oraşului.

Iniţial, între Mehala și Cetate erau circa 
doi km de câmp liber. După distrugerea cetăţii, 
spaţiile încep să fie construite, aşa încât azi nu 
sesizezi uşor trecerea spre acest cartier. Doar 
aspectul său oarecum rural îţi aduce aminte că 
are străzi vechi, cu clădiri din secolul trecut, şi 
ar merita să-i parcurgi traseele (of, Doamne, 
de ce nu reuşesc oare edilii să aducă drumurile 
Mehalei la starea normală?).

Ce observă turistul rătăcit prin Mehala? în primul 

rând piaţa centrală - Avram Iancu - generoasă ca 
spaţiu, inclusiv verde. Și mai vede trei biserici. Cea 
mai veche este cea ortodoxă, ridicată între anii 1792-

1796, din 1887 ortodoxă sârbă. Îi urmează bi-
serica romano-catolică, sfinţită în 1887, cu 
numeroase statui şi picturi executate la Viena, 
München etc. Orga este creaţia celebrului meşter 
timişorean Wegenstein. Cea mai nouă biserică, 
cea ortodoxă română, e ridicată între 1925 şi 
1937 după planuri arhitectonice grandioase; o 
biserică monumentală ce străjuieşte cartierul.

Undeva, într-o margine, nebăgate în seamă 
de nimeni, se află ruinele (doar subterane azi) 
ale fostei case de vară a paşei de Timişoara. 
După 1716, ele devin reşedinţa de vară a guver-
natorului austriac, apoi decad din ce în ce. Azi 
se mai păstrează doar pivniţele, ruinele de până 
curând erau ale unei clădiri modeme. De ani de 
zile, iubitorii istoriei cer autorităţilor să prote-
jeze măcar pivniţele turceşti. Mai nou, un şef 
de C.A.R s-a împroprietărit pe loc şi l-a vândut. 
Azi, lângă ruine se înalţă un „mândru palat” şi 

un grilaj impresionant nu te lasă să vizitezi nimic. O 
tempora, o mores!

Ilustratã de epocã din cartierul timiºorean Mehala

Om-Dumnezeu * În ajun de cules * La cules de cartofi  

Gyula ILLYÉS

Bijuteria lirică 

Și cei doi lotri, două áripi se făcură.  
Și cu una tânjește să zboare fălos  
sus-sus din cloaca pământului!  
Și cealaltă-l trage într-una jos.  

În sus și-n jos,  
și-n jos, și-n sus,  
bate aripa, sângele picură, sfânt.  
Și locului stă atârnat.  
Între cer și pământ.  

Șoim împușcat.  
 
Căci s-a sfârșit, de cade-aicea, jos.  
Și s-a sfârșit, de iar se-ntoarce sus.  

  * 
Fructul trage creanga la pământ,  
eu învăț smerenia tăcând.  
Primăvara străluceam curat,  
astăzi gem de mult ce-am învățat.  

 
  
  *   
Ce puțin se cere, minte și putere,  
ca țărâna-mumă rodul să-și ofere.  
Pentru-o mângâiere-l scoate la iveală…  
Braț de fier se cere doar la împărțeală.  
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Gânduri pentru noul an
Darius-Adrian POStELNIcu,  Primarul oraşului Jimbolia

Orice nou început 
presupune atât re-

alizarea unui bilanț, cât și 
trasarea unor linii generale 
care să fie urmate în viitor 
spre atingerea anumitor 
obiective. Luna ianuarie a 
anului 2021 a fost un astfel 
de moment în care am eva-
luat activitatea anului tre-

cut, dar am și creionat strategii în vederea dezvoltării 
localității noastre. Pentru Jimbolia e important ca pro-
iectele începute anterior să fie finalizate. Vom munci 
în continuare la dezvoltarea sistemului de canalizare, 
vom mări numărul spațiilor rezidențiale prin darea în 
folosință a celor două blocuri ANL, vom insista pen-
tru finalizarea bazei sportive din parcul central și a 
clădirii pieței agroalimentare. Un proiect ambițios pe 
care îl avem în vedere este extinderea rețelei de gaz, 
încercând în acest fel să oferim posibilitatea cât mai 

multor jimbolieni de a-și încălzi locuințele mai facil. 
Multe dintre aceste proiecte pot fi realizate cu spriji-
nul autorităților centrale, pe lângă care voi insista ori 
de câte ori va fi cazul. Deși anul se anunță a fi unul di-
ficil, privesc cu optimism spre viitor având în vedere 
că Jimbolia s-a aflat în ultimii ani într-un trend ascen-
dent al dezvoltării. Lucrurile se mișcă într-o direcție 
pozitivă atunci când fiecare jimbolian își îndeplinește 
rolul pe care îl are în comunitate. 

Doar împreună putem dezvolta Jimbolia! 

Vaccinare împotriva covid-19 la Jimbolia

Toți cetățenii Jimboliei care doresc să se vac-
cineze împotriva COVID-19 se pot progra-

ma fie la medicul de familie, fie pe platforma https:// 
programare.vaccinare-covid.gov.ro/. 

Vaccinarea se face doar în centre special amenajate, 
iar la Jimbolia urmează să funcționeze, din data de 8 
februarie 2021, un astfel de centru pe str. Tudor Vladi-
mirescu nr. 61. 

Atenție! Vaccinarea împotriva COVID-19 nu este 
obligatorie. Fiecare persoană decide dacă își va face 
sau nu acest vaccin. 

Dacă în prima etapă s-a vaccinat personalul medi-
cal, în cea de-a doua etapă se încadrează populația cu 
grad ridicat de risc: 

- adulții cu vârsta peste 65 de ani; 
- persoanele aflate în evidență cu boli cronice, in-

diferent de vârstă, în funcție de indicațiile vaccinurilor 
utilizate; 

- lucrători care desfășoară activități în domenii- 
cheie, esențiale: 

•	 personalul - cheie pentru funcționarea instituțiilor 
statului (parlament, președinție, guvern, ministere 
și instituții subordonate acestora); 

•	 personalul din domeniul apărării, ordinii publice, 
siguranței naționale și autorității judecătorești; 

- personalul din sectorul economic vital: 
•	 procesare, distribuție și comercializare a alimente-

lor de bază (panificație, lactate, carne, fructe și le-
gume, apă); 

•	 uzine de apă, epurare, transport și distribuție; 
•	 centrale electrice, producție, transport și distribuție 

curent electric; 
•	 unități de producție, transport și distribuție gaze;
•	 unități de producție, transport și distribuție com-

bustibili lichizi și solizi; 
•	 unități de producție, transport și distribuție medica-

mente și materiale sanitare; 
•	 transport de persoane și mărfuri; 
•	 noduri feroviare, aeroporturi civile și militare, por-

turi esențiale; 
•	 comunicații (serviciul de telecomunicații speciale, 

radio și televiziune naționale); 
•	 personalul din unitățile de învățământ și din creșe; 
•	 personalul poștal și din servicii de curierat; 
•	 personalul cultelor religioase; 
• personalul din mass-media care desfășoară activități 

cu risc crescut de expunere la infecția cu SARS-
CoV-2 (ex: reportaje în unități medicale); 

• personalul din domeniul salubrității și deșeurilor.

Mica unire de la 1859 în ziarele Muzeului 
Prezei „Sever Bocu“ din Jimbolia

Unirea Principatelor 
Române reprezin-

tă un moment important 
în devenirea țării noastre, 
iar ziarele vremii au alocat 
spațiu generos acestui su-
biect. 

Astfel, publicația „Te-
legraful Român” din 5 fe-
bruarie 1859, ziar apărut la 
Sibiu, descrie pe larg ceea 
ce s-a întâmplat în data de 

24 ianuarie la București. Un punct important îl reprezintă discursul susținut de D. B. 
Boereanu, care a stârnit puternice sentimente în rândul participanților de la adunare, 
indiferent de preferințele politice pe care aceștia le aveau. 

Redăm în cele ce urmează o parte din discursul acestuia: „Pentru ce suntem 
împărțiți în două câmpuri? Pentru ce ne numim noi și voi? Au nu suntem toți ro-
mâni? Au nu avem toți aceeași patrie? Au nu suntem toți fiii aceleiași mume? Pen-
tru ce să zicem noi și voi? De ce să nu zicem noi românii? Nu avem toți aceleași 
simțiminte pentru muma noastră comună? [...] Dar a ne uni asupra unui principiu 
este posibil? Da. Asupra unui principiu ne putem uni, mai cu seamă când acest 
principiu este cel mai mare al naționalității noastre. [...] A ne uni asupra principiului 
este a ne uni și asupra persoanei ce reprezintă ăst principiu. Astă persoană este Ale-
xandru Ioan Cuza, Domnul Moldoviei.” 

Finalul cuvintelor rostite de Boereanu surprinde auditoriul cu lacrimi în ochi și 
cu un gând comun: acela al Unirii. Gândul acesta se concretizează în voturile ce au 
fost în unanimitate pentru Alexandru Ioan Cuza. 

Iată, deci, o filă a istoriei concretizată într-un, mai mult sau mai puțin subiectiv, 
articol de ziar din colecția Muzeului Presei „Sever Bocu”.

Programul Naţional 
şcoala de Acasă

În conformitate cu preve-
derile OMEC nr. 4738 / 

20. 07. 2020 a fost lansat Progra-
mul Național „Școala de acasă” 
privind achiziționarea, de către Mi-
nisterul Educației și Cercetării, a 
250.000 de dispozitive electronice 
ce dispun de conexiune la internet 
în vederea repartizării acestora că-
tre beneficiari. 

Beneficiari sunt elevii din 
învățământul primar, gimnazial 
și secundar, forma de învățământ 
de zi și cu frecvență (respectiv clasa pregătitoare, clasele I-XII, școala profesio-
nală), înmatriculați, la început de an școlar, în unități de învățământ preuniversitar 
de stat; elevii care provin din medii defavorizate; elevii ale căror familii nu dețin 
niciun dispozitiv electronic cu conexiune la internet, precum și elevii care nu dețin 
în folosință personală un dispozitiv electronic ce poate accesa internetul. Condu-
cerea unităților de învățământ, prin implicarea învățătorilor, a profesorilor diriginți 
și cu ajutorul altor forme de comunicare a informat fiecare elev înscris în unitatea 
de învățământ respectivă și/sau familiile acestora despre oportunitatea programului 
„Școala de acasă”. Astfel, ca urmare a depunerii documentelor necesare la unitățile 
de învățământ aflate pe raza orașului Jimbolia și ulterior transmiterii numărului de 
solicitanți eligibili, prin raportare electronică, Inspectoratul Școlar Județean Timiș a 
acordat Școlii Gimnaziale Jimbolia un număr de 55 de tablete, iar Liceului Tehno-
logic Jimbolia un număr de 94 de tablete. Aceste tablete vor fi predate beneficiarilor 
în baza unui contract de comodat, care are ca obiect darea în folosință gratuită. 
Durata contractului de comodat este de un an școlar, cu posibilitatea prelungirii 
acestuia până la finalizarea studiilor în unitatea de învățământ respectivă. 

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR



3.februarie

 oaia Alianþei 
Timiºoara Universitarã

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Georghe MIRON  

Prof. univ. dr. Octavian CREȚU - Președinte al Alianței Timișoara Universitară 

În Sala Barocă a Mu-
zeului de Artă din 

Timișoara, în iunie 2020, în 
plină pandemie de coronavi-
rus a avut loc ceremonia sem-
nării acordului de parteneriat, 
privind constituirea Alianței 
Timișoara Universitară.. Este 
prima structură de cooperare și 
consolidare a centrului universi-
tar și a platformei de cercetare, 

dezvoltare și inovare științifică din Timișoara. Obiecti-
vul alianței este să contribuie în mod relevant, printr-
o strategie comună a celor patru universități publice 
din orașul nostru, la devenirea Timișoarei drept pol de 
referință pentru Europa Centrală și de Est. Documen-
tul a fost semnat de cei patru rectori ai universităților 
din Timișoara: Universitatea de Medicină și Farma-
cie „Victor Babeș” din Timișoara, prin prof. univ. dr. 
Octavian Crețu, Universitatea Politehnica Timișoara, 
prin conf. univ. dr. Florin Drăgan, Universitatea de 
Vest din Timișoara, prin prof. univ. dr. Marilen Gabriel 
Pirtea și Universitatea de Științe Agricole și Medicină 
Veterinară a Banatului „Regele Mihai I al României”, 
prin prof. univ. dr. Cosmin Alin Popescu.  

Despre importanța și necesitatea acestui important 
proiect, „Alianța Timișoara Universitară”, 
precum și despre obiectivele de viitor, pentru 
cititorii jurnalului interregional „Banatul” 
am discutat cu domnul prof. univ. dr. Octavi-
an Crețu, rector al Universității de Medicină 
și Farmacie „Victor Babeș” din Timișoara și 
peședintele în exercițiu al alianței.  

Domnule rector, vă rog să explicați citito-
rilor noștri de ce a fost nevoie de înființarea 
aceastei alianțe care, evident, este bine-venită 
pentru Timișoara și pentru județul Timiș?  

4Noi am decis să organizăm această 
asociație de universități independente și să 
ne stabilim unele obiective pe care să le și 
punem în practică. Au mai fost discuții și în-
cercări anterioare pentru a înființa o aseme-
nea alianță, dar fără succes. Noi am identifi-
cat multe puncte comune pe care le putem 
dezvolta. Într-o lume globală, singuri suntem 
slabi și nu avem puterea necesară să izbândim 
de multe ori. Scopul este de a susține această 
voce comună care va avea impact important la  nivel 
local, dar și la nivel național, la autoritățile locale și 
centrale. Această complementaritate ne va face să 
utilizăm resursele mai eficient și mai inteligent. Vom 
implementa proiecte cu impact nu numai asupra 
universităților noastre, ci și asupra Timișoarei.  

Puteți să ne spuneți cum este condusă „Alianța 
Timișoara Universitară”?  

4Conducerea este asigurată de Adunarea Gene-
rală și de către Consiliul Director, iar Adunarea Gene-
rală este constituită din rectorii, președinții senate-
lor, prorectorii, directorii CSUD și directorii generali 
administrativi ai celor patru universități membre, la 
care se adaugă reprezentanții studenților în consiliul 
de administrație al universităților. Consiliul Director 
este constituit din rectorii celor patru universități 
membre și asigură conducerea executivă a alianței.  

Cum se întrunește...  
4Adunarea Generală se întrunește semestrial, 

iar Consiliul Director se întrunește lunar. Ca mod de 
lucru, hotărârile Consiliului Director se adoptă prin 
consens, iar președintele Consiliului Director deține 
și funcția de președinte al alianței. Acordul nostru 
prevede faptul că funcția de președinte se exercită 
prin rotație, de către fiecare din membrii Consiliului 

Director, pe durata unui an calendaristic.  
Este clar că dacă sunteți uniți, veți fi și mai puter-

nici!  
4Ne-am gândit că dacă vom fi împreună, 

vom avea un glas mai puternic, să ne impunem 
autorităților atât la nivel local, cât și național, și să 
și punem în practică diferite proiecte. În plus, vrem 
să ne implicăm activ în dezvoltarea comunității 
timișorene, fiindcă avem toate specializările posibile 
și imposibile. Universitățile sunt foarte bine pregăti-
te și dotate și putem să ne implicăm atât la nivelul 
municipiului Timișoara, cât și la nivel județean, să 
oferim now-how-ul pentru dezvoltare inteligentă 
comunitară a orașului și a regiunii. În plus, putem să 
dăm și specialiști acolo unde este necesar.  

Despre dotări, ce-mi puteți spune?  
4Dotările din universități pot fi folosite în co-

mun de către studenții din cele patru universități. 
De exemplu, Universitatea Politehnica Timișoara 
are niște baze sportive extraordinare și o bibliotecă 
formidabilă. În aceste condiții nu mai trebuie să mai 
investim și noi într-o bibliotecă. Studenții pot apela la 
biblioteca Politehnicii, pentru a găsit cărțile de care 
au nevoie. Noi, de exemplu, avem o cantină mică, 
dar Universitatea Politehnica are o cantina mare, în 
Complex care nu funcționează la capacitate maximă. 

Atunci studenții noștri pot mânca la această cantină 
prin contract, dar și cadrele didactice la COȘ - Cantina 
Oamenilor de Știință care aparține Politehnicii.  

Domnule rector, cercetarea, ce loc ocupă în acest 
mare proiect?  

4Ceea ce vrem noi să dezvoltăm este cerceta-
rea, fiindcă multe domenii sunt interconectate. Noi 
ne gândim să și reușim la toate proiectele pe care le 
avem în obiectiv. Unul dintre primele proiecte este 
înființarea unui hub de cercetare InnoBusiness Cen-
ter – Centru Integrat Multidisciplinar de cercetare, 
dezvoltare și inovare – from lab to market.  

Domnule președinte, ce înseamnă acest Ino Busi-
ness?  

4Acesta prevede crearea unei platforme de cer-
cetare-dezvoltare-inovare (CDI) care să integreze 
mai multe domenii de specializare inteligentă, mai 
precis construirea unui centru aflat la intersecția 
dintre piața de afaceri, cercetare aplicată și trans-
fer tehnologic, în vederea sprijinirii întreprinderilor 
românești și internaționale pentru creșterea și ma-
turizarea capacității acestora de a inova.   

Mai precis, v-aș ruga.  
4Mai precis, se dorește construirea unei plat-

forme de cercetare-dezvoltare-inovare, în suprafață 

de 7.200 mp, compusă din patru pavilioane modu-
lare de câte 800 mp fiecare și un pavilion central de 
4.000 mp pentru centru de business și de conferințe, 
precum și dotarea celor cinci clădiri cu tehnologii și 
echipamente noi, în funcție de domeniul de speciali-
zare inteligentă destinat.  

De cine este coordonat acest proiect?  
4Proiectul este coordonat de Universitatea 

de Științe Agricole și Medicină Veterinară a Bana-
tului „Regele Mihai I al Romaniei”, care va pune la 
dispoziție și terenul necesar, în suprafață de nouă 
hectare. Fiecare dintre universități va veni cu par-
tea ei de expertiză și cu specialiști pentru domeniile 
mari de cercetare-dezvoltare-inovare ce vor fi pro-
movate: InnoFood, BioImpact, BioTech, InnoPhar-
ma. Este primul proiect major în care trei universități 
din cadrul „ATU” au identificat puncte comune de 
cercetare și inovare în domenii actuale de interes.  

Domnule rector, în mod concret cum se va desfășura 
acest prim proiect al „Alianței Timișoara Universita-
ră”?  

4Universitatea Politehnica Timișoara va contri-
bui cu expertiză și specialiști în domeniul dezvoltării 
durabile în industria agroalimentară, biotehnologii, 
bioanaliză, management integrat, managementul 
apei, drone și utilaje agricole high-tech, roboți, tehno-

logii inovatoare, management integrat, biore-
surse, depoluare, sisteme și tehnologii moder-
ne în construcții, clădiri inteligente, conversia 
și stocarea energiilor regenerabile, valorifica-
rea deșeurilor, vehicule electrice, materiale 
noi pentru construcții, materiale avansate etc.  

Universitatea de Științe Agricole și Medi-
cina Veterinară a Banatului „Regele Mihai I al 
Romaniei” va activa în special pe soluții tehni-
ce, tehnologii și echipamente pentru industria 
agro-alimentară, sisteme de pompare, de iri-
gare, mediu și dezvoltare durabilă, tehnologii 
curate de producere a energiei din combusti-
bili fosili și alternative, protecția mediului etc.  

Universitatea de Medicină și Farmacie 
„Victor Babeș” își va aduce aportul în special 
pe partea de știința medicamentului, evalua-
rea in vitro/in vivo în procesul de proiectare a 
medicamentelor generice, screening de înaltă 
performanță, design molecular, semisinteză, 
optimizarea profilului biofarmaceutic și far-

macocinetic.  
Despre parteneriatul dintre „Alianța Timișoara 

Universitară” și Asociația Timișoara 2023 – Capitală 
Europeană a Culturii, ce-mi puteți relata?  

4Noi ne-am oferit disponibilitatea să participăm 
activ la parteneriatul Timișoara 2023 -Capitală Euro-
peană a Culturii. S-a făcut și la nivelul primăriei un 
consiliu de consultanță cu universitățile. „Asociația 
Timișoara 2023 – Capitală Europeană a Culturii” a 
semnat un protocol de colaborare prin care își expri-
mă interesul comun pentru strategia de dezvoltare 
culturală a Timișoarei și stabilesc modalități de coo-
perare pentru ca universitățile să sprijine proiectul 
„Timișoara - Capitală Europeană a Culturii”.  

Aș dori să aflu ceva și despre prioritățile partene-
rilor.  

4Printre prioritățile partenerilor se află infor-
marea reciprocă, schimb de bune practici, imple-
mentarea de proiecte comune, promovarea unor 
evenimente și acțiuni culturale comune. „Asociația 
Timișoara 2023 - Capitală Europeană a Culturii” este 
entitatea care implementează proiectul, iar mediul 
universitar are un rol extrem de important în viața 
Timișoarei, studenții și cadrele didactice universitare 
contribuind activ la viața culturală a orașului. 

Alianþa Timiºoara Universitarã va face din Timiºoara un pol de referinþã pentru Europa Centralã ºi de Est

ATU - cei patru rectori: prof. univ. dr. Marilen Gabriel PirTeA, 
conf. univ. dr. Florin DrăGAn, prof. univ. dr. Cosmin Alin PoPesCU și 

prof. univ. dr. octavian CrețU
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
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Pagină realizată de Roxana FuRDEAN

Orice reîntâlnire cu 
orașul cu castani re-

prezintă o scurtă și binevenită 
perioadă de odihnă, de rela-
xare. Chiar și în ziua când se 
întețise un vânt iute ce plesnea 
dinspre dealuri de unde mai 
înainte cu câteva ceasuri pă-
rea că vine primăvara, uscase 
streșinile un soare bezmetic, 

apoi vântul îngrămădise miște nori fumurii ca niște 
bolovani și în scurt timp se puse cu biciul pe ei și-i 
tot gonise până începu să fulguiască. Când am in-
trat în sediul administrației se scutura în răstim-
puri un fel de măzăriche, și aceasta răpăia sec și 
înfundat pe acoperișurile, văduve de zăpadă. Dar 
în Primăria orașului, ordinea, curățenia și căldura 
m-au întremat simțitor.  

Domnule primar, de 12 ani edil. Cu acest nou 
mandat, veți depăși cu mult anii în care ați fost ne-
întrerupt la catedră.  

4Da, 11 ani de profesorat.  
De cine sunteți mai mulțumit, de dascălul sau de 

primarul Marcel Avram?  
4Domnișoară Roxana, nu știu cât de bun am 

fost, sunt și voi fi ca edil, dar, așa cum am mai 
spus, ca dascăl, ca profesor de matematică îmi 
pot evalua competența după rezultatele, la ma-

tematică, ale elevilor mei, și când spun asta, fac 
trimitere la examenele lor susținute și luate, ca să 
spun astfel, în învățământul universitar, la olim-
piadele de matematică, succese care motivează 
mândria, nu numai a mea ci și a întregului corp 
didactic al orașului. Când ai patru elevi la olimpia-
da de matematică în fază județeană, poți spune 
că munca ta de profesor dă roade. Și din acest 
motiv sunt doritor să mă reîntorc la catedră.  

Chiar vă doriți să nu mai candidați?  
4Domnișoară, eu cred că cel puțin jumătate 

din activitatea pe care un om o desfășoară într-o 
viață, în acea activitate este necesar să se regă-
sească ceea ce el a învățat la școală. Activitatea 
administrativă, funcția de primar, eu am accep-
tat-o ca pe o provocare pe care o pun pe seama 
spiritului meu de competiție  

Cum vedeți colaborarea cu Consiliul Local al 
orașului Făget?  

4Dragă, mai ales în mandatul trecut, am avut 
o colaborare foarte bună. De altfel, dincolo de 
perioada electorală, odată trecute alegerile, îm-
preună cu consilierii formăm aici o singură echi-
pă: echipa administrativă a orașului Făget.  

Ce vă mâhnește, ca să nu spun că vă supără în 
perioada pandemiei?  

4Cu gândul mai ales la elevii și tinerii 
oarașului, terenurile de sport care sunt goale din 

cauza distanțării fizice impuse de această pan-
demie. Dar, am speranța că ne vom reveni în cu-
rând.  

Ne va fi greu, domnule primar, să ne reobișnuim 
cu viața de ieri  pe care azi o numim normală?  

4Că tot vorbim de sport, cred că o moda-
litate de a ne reînvăța cu viața normală și cu 
interacțiunile dintre oameni va fi tocmai prin 
sport. De aceea, m-am gândit ca, începând din 
primăvară, dacă lucrurile vor merge înspre bine, 
să reînființăm campionatul Făgetului și al satelor 
aparținătoare. Lansez o provocare tuturor tineri-
lor ca să își facă echipe de fotbal de 5+1, fiecare 
sat și bineînțeles din Făget.  

Aveți asigurate terenurile necesare?  
4Dispunem de două terenuri sintetice, pre-

văzute cu instalație pentru nocturnă, terenuri pe 
care se pot desfășura astfel de meciuri sâmbăta 
și duminica.Voi prezenta această idee și în Con-
siliul local și sunt convins că va fi îmbrățișată de 
toți consilierii.  

Cine va stabili regulamentul?  
4Vom stabili împreună regulamentul 

competiției, arbitrii și tot ce trebuie pentru ca 
acest campionat să se desfășoare  în siguranță și 
să atragă cât mai mulți tineri. Încă o dată, sper ca 
acest lucru să fie cât mai curând posibil. 

Doresc sã reînfiinþãm campionatul Fãgetului ºi al satelor aparþinãtoare 
Marcel AVRAM - Primar al oraşului Făget

„Bănăţanul” – prima publicaţie românească din Făget     
Prof.dr. Dumitru tOMONI

După ce la 1 ianuarie 1902 apărea săptămâna-
lul local în limba maghiară „Facseti Ujsag” 

(„Gazeta Făgetului”), exact peste doi ani învăţătorul 
Traian Unipan va edita prima publicaţie românească 
din Făget, „Bănăţanul”. Apărut în perioada când miş-
carea naţională din Banat şi Ardeal adoptase aproape 
în totalitate „activismul” politic, „Bănăţanul” a repre-
zentat prima încercare de editare a unei gazete săteşti 
în Banat. Tipărit la Făget, în tipografia lui Arpad Mol-
nar, avându-l ca proprietar şi redactor responsabil pe 

învăţătorul Traian Unipan – primul dirijor al corului „Doina” – „Bănăţanul” 
se vroia o „foaie socială, literară și eco-
nomică”. Programul gazetei a fost pre-
zentat de Traian Unipan în articolul de 
fond, intitulat „Puterea voinţei” şi pu-
blicat în numărul 1 din 1 ianuarie 1904. 
Se exprimă „voinţa neclintită intr-o 
lucrare mai intensivă pentru înaintarea 
bunăstării poporului nostru (...) prin 
modestele noastre puteri a contribui şi 
noi la ridicarea marelui palat şi a împo-
dobirii grânariului” .  

Prin popularizarea simţămintelor şi 
ideilor măreţe se realizează „comuni-
caţiunea între minte şi inimă”. Această 
sacră misiune nu s-ar putea rezolva de-
cât prin sârguinţa celor două instituţii 
fundamentale ale neamului, şcoala şi 

biserica. Dovedind o înţelegere profundă a rolului şcolii, luminatul învăţător 
considera că aceasta, „pe lângă procurarea cunoştinţelor din obiectele prescri-
se de învăţământ, trebuie să fie căminul educaţiei, care mai târziu să-i continue 
amvonul”. Potrivit aceleiaşi concepţii, imperativul momentului era: „să edu-
căm poporul, să-l apropiem la treptele altarului culturii, făcându-l să ne înţe-
leagă, ca înţelegându-ne, să-i putem fi de folos întru prosperitatea lui morală, 
materială şi culturală”.  

Greutăţile şi nevoile locuitorilor din zonă constituie subiecte de analiză 
şi reflecţie pentru publicaţia făgeţeană. Potrivit acestor analize, starea ma-
terială precară a fost determinată atât de insuficienţa pământului, cât şi de 
lipsa cunoştinţelor agro-zootehnice. De aceea, gazeta oferea sfaturi practice 

pentru agricultori şi pomicultori. Deşi 
promova idei moderne – avea rubrici 
permanente de educaţie, igienă, infor-
maţii curente, curiozităţi din lumea 
largă, reclame comerciale –, din cauza 
costului ridicat (12 fileri exemplarul), 
gazeta „Bănăţeanul”, după doar două 
numere şi-a încetat activitatea.  

După cum aprecia cunoscutul istoric 
al presei bănăţene, Aurel Cosma-junior, 
„Bănăţanul” se înscrie în categoria pu-
blicaţiilor apărute în Banat pentru a slu-
ji lupta naţională, „pregătind poporul şi 
pe intelectualii lui pentru bătălia finală 
şi pentru marile evenimente ce nu-şi 
puteau întârzia evoluţia lor firească şi 
impusă de legile obiective ale istoriei”. 

  Restituiri Făgeţene
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Din albumul primăriei 

„În primul rând, este un gest creştin… ” 
Florin PERA, Primar al oraşului Lipova  

Înainte de a porni 
spre o nouă zi de 

lucru, am privit prin ușa des-
chisă la perete, grădina casei 
mele cotropită de ploaie, o 
ploaie măruntă, dușmănoasă, 
nesuferită. O ploaie care, 
mai apoi, s-a preschimbat în 
lapoviță igrasioasă, măcină-
toare de nervi. Dar gândul 
că voi revedea un oraș fru-
mos, un oraș din zi în zi mai 

bine gospodărit, un oraș liniștit, un oraș în care merită 
să îmbătrânești m-a determinat să nu țin seama de ca-
priciile vremii. Astfel că am purces spre Lipova, spre 
acest oraș a cărui conducere administrativă, chiar este 
preocupată de oamenii săi, dovadă stă și intervenția, pe 
care am consemnat-o și care face cinste edilului de azi, 
domnului doctor Florin Pera. Dorisem să realizez un in-
terviu cu domnul primar, dar plecat fiind la obiectivele 
aflate în lucru pe raza orașului, am reținut cu admirație 
gazetărească o faptă a sa care adeverește din plin ceea 
ce nu demult îmi spunea despre dânsul, domnul Mircea 
Jichici: „Florin Pera știe să câștige respectul oamenilor 
prin fapte și nu prin vorbe.” Tot așa, spun eu, cum dom-
nul Mircea Jichici, a dobândit aprecierea locuitorilor 
orașului Lipova din ziua în care a început, ca primar, 
lucrările de readucere a Lipovei, la frumusețea și ordi-
nea de odinioară. Dar iată cum au stat lucrurile în fapta 
pe care am consemnat-o:  

În urma unor sesizări primite din partea cetățenilor, 
referitoare la existența a 2 persoane fără adăpost care 
locuiesc într-o colibă improvizată pe Malul Mureșului, 
de pe raza Orașului Lipova, reprezentanții Primăriei 
Orașului Lipova, ai Poliției Locale Și Poliției Orașului 

Lipova, s-au deplasat în cursul zilei de sâmbătă 
16.01.2021, la locul menționat, unde au identificat cele 
2 persoane – 2 bărbați în vârstă de 48, respectiv 42 ani, 
fără adăpost, unul dintre aceștia prezentând și anumite 
probleme de sănătate, care locuiau de o perioadă pe 
Malul Mureșului, într-o colibă improvizată, deschisă, 
fără uși, fără sursă de căldură, în condiții precare.  

Ulterior identificării și constatării situației delicate 
a celor doi bărbați, autoritățile locale, coordoante de 
Primarul Orașului Lipova – Florin Fabius Pera și Vi-
ceprimarul Orașului Lipova – Ioan Lăpădat, împreună 
cu reprezentanții Poliției Orașului Lipova, au luat de-
cizia de a-i muta într-un spațiu provizoriu, care să le 
ofere siguranță pentru o perioadă de timp, până la re-
zolvarea tuturor procedurilor legale. Astfel că celor doi 
oameni li s-a pus la dispoziție acel spațiu aparținând 
administrației locale, un spațiu cu sursă de căldură, 
unde aceștia sunt feriți de temperaturile foarte scăzute 
din această perioadă.  

După trei zile, în data de 19.01.2021, a fost reali-
zată și o anchetă socială de către Direcția Socială din 
cadrul Primăriei Orașului Lipova, în care au fost con-
statate toate detaliile referitoare la situația celor doi 
bărbați. În urma acestei anchete și a constatărilor, în 
prima fază, Primăria Orașului Lipova le-a asigurat, pe 
lângă spațiul provizoriu unde să locuiască și câte un 
card pentru asigurarea hranei calde zilnice, o parte din 
hrană fiind asigurată și prin intervenția Filialei Crucea 
Roșie Lipova.  

În continuare, administrația locala a Orașului Lipo-
va se va asigura că vor fi luate în perioada imediat ur-
mătoare, toate măsurile necesare în vederea ajutorării 
persoanelor fără adăpost, prevăzute prin lege în acest 
gen de cazuri, constând în:  

Identificarea unui spațiu definitiv pentru locuit, un 

spațiu potrivit, cu condiții optime, de bază pentru traiul 
zilnic, care să fie asigurat pentru o perioadă nedetermi-
nată de către autoritățile locale;  

Îndrumare și sprijin din partea autorităților locale 
pentru: întocmirea unei cărți de identitate valabile – în 
cazul persoanei de 48 de ani, care avea deja o carte 
de identitate cu domiciliu pe Lipova, dar era expirată, 
respectiv îndrumarea celei de-a doua persoane în vâr-
stă de 42 ani, către autoritățile locale din localitatea de 
unde provine, aceasta aflându-se într-un alt județ, nu în 
Județul Arad, pentru întocmirea unei cărți de identitate, 
cea de-a doua persoană nedeținând carte de identitate.  

Îndrumare, sprijin și consiliere în vederea obținerii 
pentru ambele persoane de ajutor social și încadrare în 
grad de handicap în cazul persoanei de 48 de ani, astfel 
încât să poată beneficia de un venit financiar minim, 
lunar;  

Îndrumare și sprijin pentru înscrierea în evidențele 
unui medic familie  

În prezent cei doi bărbați sunt în siguranță, odată ce 
vor fi finalizate documentele necesare, ei vor fi mutați, 
conform legii, într-un spațiu specific, care se oferă de 
către autoritățile publice locale acestor persoane fără 
adăpost, practic vor avea asigurat un loc cald, curat, 
hrană și tot ce e nevoie pentru un trai decent și sigur.  

Întrebându-l, telefonic, pe domnul primar, despre 
semnificația acestui gest, domnia sa mi-a spus: „În pri-
mul rând este un gest creștin, uman, iar ca reprezentanți 
ai administratiei locale, știm că aceste cazuri sunt de ne-
imaginat pentru oricine în plin secol XXI, iar pe viitor 
ne vom asigura că acest gen de situații nu se vor mai 
repeta în orașul Lipova; vom avea în vizor și vom verifi-
ca îndeaproape situația oricărei persoane aflate în cazuri 
similare, astfel încât să evităm orice posibilă problemă 
pentru persoanele defavorizate sau fără adăpost”. 

 Poşta redacţiei

cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnul Marcel Dima, din orașul Lipova, ne întreabă cum este corect: „fete 
ale dracului de frumoase” sau „fete al dracului de frumoase”? 

Domnule Dima, expresia „al dracului” este o locuţiune adverbială invariabilă, 
nu-şi schimbă forma în funcţie de gen sau număr, definind gradul superlativ abso-
lut al adjectivului „frumoase”. Construcţia „al dracului”, potrivit dicţionarelor, are 
sensuri oarecum opuse, însemnând  

a) ceva extrem de rău, păcătos, crud, plin de păcate  
b) incomod, dificil c) peste măsura de…, grozav d) poznaş, isteţ, vioi, energic, 

descurcăreţ, răzbătător.  
Indiferent de context, expresia „al dracului” – ce poate avea din punct de vedere 

morfologic valoare de locuţiune adjectivală sau adverbială – rămâne invariabilă, 
adică nu-şi schimbă forma în funcţie de substantivul pe care îl determină.  

Aşadar, vom spune şi scrie corect: „femeie / femei al dracului” și nu a /ale dra-
cului, adica rea / rele, vicleană / viclene, sau „femeie / femei al dracului de frumoa-

se”, adică „grozav de frumoase”.  
În concluzie, în exemplul din întrebare, doar a două variantă este corectă: „Fete al dracului de frumoase”. 

 Veşti bune!  

 Echipa Pera-Jichici continuă dezvoltarea oraşului

Așa cum a promis în campania electorală, echipa Pera-Jichici va continua dezvoltarea orașului Lipova, 
prin finalizarea proiectelor începute în ultimele două mandate și demararea unor noi investiții.  

La început de an, o nouă veste bună pentru cetățenii orașului. Este vorba de un proiect demarat de către echi-
pa Jichici-Pera, aprobat în guvernarea PSD, care a primit în aceste zile finanțarea de la Ministerul Dezvoltării.  

În acest fel, se va putea începe reabilitarea a nu mai puțin de 18 străzi din Lipova, un proiect finanțat în 
cadrul Programului Național de Dezvoltare Locală 2017-2020, cu o valoare de 11.270.886,91 lei.  

Acest proiect se alătură celorlalte două, pe fonduri europene și guvernamentale, prin care în ultimii opt ani 
s-au asfaltat zeci de străzi în orașul Lipova. 

 Din lirica creştină 

Ioan ALEXANDRu
Când voi pleca, deșert să fiu găsit  
Tot ce-am avut mai bun să fi-mpărțit  
Și relele câte m-au scos din fire  
Să le fi stins printr-o mărturisire.  
 
Să fiu golit de tot ce-i avuție  
De bunăvoie și cu bucurie  
Căci numai astfel va avea de unde  
Această navă-n cer să se cufunde.  

Imn

Lipova în trei prieteni, aşa s-ar putea numi această poză 
parafrazând un titlu de carte nichitastănescian. În imagine, Florin Pera, 
Mircea Jichici şi Ioan Lăpădat.
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
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Pagină realizată de Gheorghe MIRON  

Prof. Darius MIREA - directorul Școlii Gimnaziale Giarmata     

Îndreptându-mă spre 
școala din Giarmata 

nu am putut să nu mă gândesc 
la ceea ce un om al comunei 
Cerneteaz, îmi spunea după 
alegeri: „După domnul Bu-
nescu, nu prea mai sunt multe 
de făcut în comuna noastră. 
A fost cel mai harnic primar 
pe care l-a avut Giarmata din 

1989 încoace.” Până la întâlnirea cu domnul Mi-
rea, directorul școlii, privind școala în întregul ei 
complex, atât afară, cât și înăuntru, cu săli moder-
ne, cu băi noi și coridoare luminoase, nu am putut 
să-mi reprim întrebarea: „Oamenii în cabina de 
vot, votează rațional sau emoțional?”.  

Domnule director Darius Mirea, ce părere aveți 
de faptul că, iată, a trebuit să renunțați la școala 
online și ați început școala clasică, față în față cu 
elevii, din 8 februarie, după trei luni, deși e pande-
mie?  

4Domnule Miron, dacă la început profeso-
rii și elevii erau entuziasmați de școala online cu 
timpul s-a mai epuizat acest avânt. Cred că era o 
nevoie de a ne întoarce la catedră, iar elevii să re-
vină în bănci, deși la început copiii s-au bucurat că 
vor sta alături de mama și tata mai mult timp. E 
greu ca un copil să reziste multe luni numai să ră-
mână acasă, să nu se întâlnească direct cu colegii 
și cu profesorii, să discute cu ei numai online.  

Care credeți că sunt dezavantajele școlii online 
pentru elevi?  

4Atunci când elevii trebuie să meargă la 
școală și stau față în față cu profesorul, ei știu că 
au alte obligații decât dacă nu se întâlnesc decât 
cu ajutorul calculatorului. Elevii sunt mai respon-
sabili în cazul școlii clasice, față în față. Sunt mult 
mai interesați să învețe. Știu că trebuie să respec-
te un orar. În școala online elevul poate motiva 
că nu îi merge calculatorul sau i-a căzut netul, iar 
noi nu avem cum să verificăm aceste lucruri. Nu 
putem avea un control mare asupra lor. Online 
elevul poate avea altă conduită, decât în orele 
din clasă. De multe ori copiii sunt singuri acasă, 
părinții sunt la lucru. Nu pot fi verificați cu privire 
la ceea ce fac nici de profesori, nici de părinți.  

Se spune că școala online va dăuna în timp ele-
vilor. Ce părere aveți?  

4Nu sunt de acord cu această idee. Unii spun 
că elevii au pierdut din cursuri, dar eu vreau să 
afirm că în școala noastră nu s-a întâmplat asta. 
Susțin acest lucru fiindcă eu am monitorizat acti-
vitatea colegilor mei, atunci când nu eram la oră. 
Nu pot să spun că nu s-au ținut ore sau că au fost 
profesori care au refuzat să intre la cursul online. 
Nu s-a întâmplat asta la școala noastră. Activita-
tea a decurs bine, conform orarului. Colegi mei 
profesori au fost foarte conștiincioși și și-au ținut 
orele cum trebuie. Nu pot să spun că am rămas 
în urmă cu materia. S-a predat tot ceea ce trebu-
it, conform programului. Bineînțeles că nu a fost 
același lucru ca atunci când cursurile se țin față 
în față cu elevii, dar treaba a mers bine la școala 
din Giarmata. În aceste luni chiar s-a făcut școală 
la noi, deși a fost online, iar profesorii și-au făcut 
datoria cât au putut de bine.  

Care credeți că ar fi riscurile școlii față în față în 
pandemia COVID?  

4Eu cred că, dacă respectăm cu sfințenie re-
gulile de protecție anti-COVID recomandate de 
Ministerul Sănătății și Ministerul Educației, pur-
tăm masca așa cum trebuie, păstrăm distanța, 
ne dezinfectăm pe mâini des și ne spălăm spun 
că se pot evita îmbolnăvirile. Sigur că nu trebuie 
să lăsăm deloc garda jos și trebuie să fim atenți 
în orice clipă cu cine ne întâlnim și cum ne com-
portăm. Din momentul când deschidem ușa ca-
sei noastre și până când ne întoarcem, trebuie să 
respectăm aceste reguli recomandate și impuse 
pentru a rămâne sănătoși. Pe de altă parte, eu am 
recomandat colegilor mei profesori și tot ceea ce 
a depins de mine am făcut ca să își facă vaccinul 
anti-COVID. De când s-a deschis platforma, eu 
nu m-am lăsat până când nu i-am programat pe 
toți colegii care au dorit să se vaccineze. Am stat 
noaptea târziu să fac asta și am făcut. Am reușit. 
E adevărat că am colegi care inițial nu au vrut să 
se vaccineze, dar apoi s-au răzgândit au înțeles 
că vaccinul este singura șansă pentru a ne prote-
ja pe noi, pe colegii noștri și pe întreaga familie. 
I-am înregistrat pe platformă, dar pentru trei nu 
am reușit să fac programarea. Mai sunt puțini co-
legi care nu vor să facă vaccinul, dar cu siguranță 
că se vor vaccina și ei fiindcă este spre binele lor 
și al tuturor din jurul lor. Știm că toate bolile gra-
ve au fost eradicate de pe pământ prin vaccinare. 
Trebuie să avem încredere în sistemul medical și 
în medici.  

Cum ați pregătit reînceperea școlii față în față?  
4La școala din Giarmata, nu au încetat nicio-

dată pregătirile, din noiembrie de când am rămas 
în online. Am luat măsuri din timp să avem dezin-
fectant și substanțe de igienă și tot ceea ce este 
nevoie pentru a păstra măsurile de siguranță. 
Noi am fost întotdeauna pregătiți pentru școala 
clasică, față în față cu elevii. Cursurile au început 

cu orarul normal, așa cum îl știu elevii și profesorii, 
se face triajul la intrarea în școală, copiii trebuie să 
respecte regulile stabilite pentru a nu se intersecta 
și pentru distanțarea fizică în general. Toți ne dez-
infectăm la intrarea în clădire. În pauze, elevii sunt 
supravegheați de colegii mei, nu sunt lăsați sin-
guri. Păstrăm distanța fizică. Recomandarea mea 
pentru elevii de la grădiniță este ca micuții să ser-
vească masa în două ture. Să nu fie toți grămadă, 
pentru siguranță. Fiecare grupă să fie împărțită în 
jumătate. De la ora 12 să mănânce prima jumătate, 
iar de la 12.30 să mănânce cealaltă jumătate.  

Ați avut cazuri de COVID la școală?  
4Până acum, din martie 2020, am avut un 

caz de îmbolnăvire la școală, iar la grădiniță trei 
îngrijitoare. Toți sunt bine, au fost sub suprave-
gherea medicului de familie și a DSP și au trecut 
de problemă, au avut simptome ușoare, au stat în 
carantină și s-au vindecat. Sper din tot sufletul să 
nu mai avem cazuri, să ne vaccinăm și să trecem 
cu bine peste această pandemie. În rest nu avem 
nimic deosebit și facem față cu succes pandemi-
ei. Noi întotdeauna ne-am înțeles bine cu părinții 
din comună, am avut o relație foarte bună, am 
comunicat bine și părinții înțeleg că trebuie să 
colaborăm să trecem peste probleme. Nu au fost 
conflicte. Întotdeauna am găsit soluții de mijloc, 
pentru ca toată lumea să fie mulțumită. Nu pot 
spune că am avut probleme dificile, de netrecut și 
reamintesc care sunt regulile clasice pe care tre-
buie să le respectăm atât noi, la Giarmata, cât și 
toate școlile din țară: distanțare fizică, purtarea 
măștii, spălarea și dezinfectarea pe mâini cât mai 
des. Avem pe fiecare clasă și coridor și în băi re-
cipiente cu dezinfectanți. Avem și prosoape de 
hârtie. Totul decurge bine la Școala Gimnazială 
Giarmata Timiș. 

Colegi mei profesori au fost foarte conºtiincioºi ºi ºi-au þinut orele cum trebuie în ºcoala online!

Din albumul cu poze rare  

 A fost o vreme când la Giarmata pensionarii erau onoraţi în asemenea măsură de administraţia locală, încât, ca bucuria lor să fie deplină, 
la „Ziua pensionarilor” erau prezente nume mari ale muzicii româneşti. Precum se vede şi în fotografia de mai sus, unde alături de primarul 
comunei, domnul ing. Virgil Bunescu, se află cunoscutul interpret Paul Surugiu-Fuego.  

Cu ce a rămas Giarmata după alegerile de anul trecut? Cu convingerea că unul din mesenii din imagine avea dreptate când spunea că: „Un 
primar ca Bunescu se naşte o dată la o sută de ani!”  

Din fericire, pentru oamenii comunei Giarmata, uneori, un veac trece la fel de repede ca trei ani... 
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Primăria Remetea Mare și Societatea Metro-
politană de Transport Timișoara au inau-

gurat, miercuri 10 februarie, linia de autobuze de 
călători pe traseul Timişoara - Ghiroda - Remetea 
- Ianova. La eveniment au participat primarul co-
munei Remetea Mare, domnul Ilie Golubov, vicepri-
marul comunei, domnul Cosmin Chira și directorul 
Societății Metropolitane de Transport Timișoara, 
domnul Ioan Goia. La capătul festivității, pentru ci-
titorii noștri, am consemnt câteva impresii „la cald”.  

Domnule primar Ilie Golubov, ce înseamnă in-
augurarea acestei linii de transport pentru comuna 
Remetea Mare?  

4Dorința noastră mai veche e să îmbunătățim 
transportul la Remetea Mare având în vedere că 
înainte am avut mari probleme.  De aceea, noi, 
acum sperăm prin acest proiect foarte important 
să rezolvăm situația care ne chinuie de mai multă 
vreme. Vor fi șapte autobuze care vor deservi co-
muna Remetea Mare și vor circula de la Timișoara 
până în Ianova. Autobuzele sunt mult 
mai performante, au condiții mult mai 
bune de circulație pentru cetățeni și vor 
avea un program exact care va fi respec-
tat - totul, în interesul cetățenilor.  

Sperați într-o bună colaborare cu So-
cietatea Metropolitană de Transport 
Timișoara?  

4Sperăm să fie o colaborare foarte 
bună cu domnul Goia așa cum am avut-o 
de la început, de când am înființat aceas-
tă Societate Metropolitană de Transport 
Timișoara.  

Sunteți și membri fondatori la Societa-
tea Metropolitană de Transport Timișoara?  

4Desigur, Primăria Remetea Mare, 
face parte din membrii fondatori ai 
societății, împreună cu Moșnița, Ghiroda 
și Timișoara.  

Când s-a semnat actul de naștere, ca să spun 
astfel, al Societății Metropolitane de Transport 
Timișoara?  

4Totul a început în 2009, atunci când am 
înființat Asociația de Dezvoltare Intercomuni-
tară. De aceea, în continuare vrem să avem o 
relație și o colaborare foarte bună, iar acest pro-
iect este foarte important atât pentru comuna 
noastră, cât și pentru asociație.  

Domnule primar, ce vor avea de câștigat 
cetățenii?  

4Domnule Miron, avantajul acestui proiect 
este faptul că cetățenii vor putea circula pe în-
treaga rază metropolitană unde suntem arondați 
alături de celelalte comune din zona metro-
politană. Astfel vor circula șapte autobuze pe 
ruta Timișoara - Remetea și Ianova. Vor deservi 
cetățenii care fac naveta și lucrează în Timișoara, 
precum și elevii care studiază în oraș.  

Ce proiecte importante mai aveți, pentru 2021, 
în comuna Remetea Mare?  

4Evident că noi mai avem multe proiecte în 
derulare. De exemplu, unul este cu refacerea 
trotuarelor și a șanțurilor atât în Remetea, cât și 
în Ianova. Proiectul este început de anul trecut. 
Mai avem un alt proiect cu drumurile de legătu-

ră pentru care am semnat contractul, dar îl vom 
începe anul acesta. Este vorba de reabilitarea și 
lărgirea întregului traseu Remetea - Ianova. Dacă 
timpul ne va permite, sperăm să începem de la 1 
martie lucrările. Bunul Dumnezeu sperăm să ne 
ajute cu timpul, să fie condiții bune de lucru, să 
începem proiectul care este foarte necesar. Dacă 
nu vom începe la 1 martie, vom amâna atunci 
când ne va permite timpul. Oricum noi suntem 
pregătiți să începem oricând acest proiect, să îl 
punem în practică.  

Domnule primar, cât a afectat activitatea pri-
măriei pandemia COVID?  

4Pandemia, bineînțeles că ne-a afectat pe 
toți, inclusiv activitatea în primărie și în unitățile 
economice din comună. A existat o rată de in-
fectare destul de importantă, dar peste care am 
o reușit să trecem cu bine. Au fost respectate 
până la urmă măsurile impuse de protecție an-
ti-COVID. Sperăm să nu mai avem probleme cu 

această pandemie. Noi depunem eforturi să o tre-
cem cu bine. Vaccinarea este o soluție și sperăm 
ca cetățenii să înțeleagă și să se vaccineze, inclusiv 
soția mea s-a vaccinat. Oricum până acum a fost 
o campanie care a îngrozit populația, a fost mult 
prea exagerată această situație. Mai mult suntem 
speriați. Este realitatea o realitate exagerată!  

  *  
Domnule viceprimar Cosmin Chira, spuneți-mi, 

vă rog, de ce era nevoie de acest important proiect 
în Remetea Mare?  

4Așa cum spunea și domnul primar, aveam 
nevoie de un transport mult mai de calitate pen-
tru a oferi cetățenilor condiții mai bune de călă-
torie. În primul rând va fi o frecvență mai ridicată 
a curselor. Oamenii nu vor mai trebui să aștepte 
mult timp în stație, iar autobuzele vor fi moder-
ne. Acest transport vine cu un pachet de benefi-
cii pentru cetățenii din comuna Remetea Mare.  

Ce înseamnă asta?  
4Pentru un abonament de 93 lei făcut de 

un cetățean, el va putea circula atât pe ruta 
Timișoara – Remetea, cât și pe întreaga zonă me-
tropolitană din care face parte și Remetea. Este 
vorba de 18 comune. Mai mult, cetățenii vor pu-
tea circula și pe toate mijloacele de transport din 

Timișoara cu acest abonament.  
Este un lucru extraordinar!  
4Evident că este un lucru extraordinar pen-

tru locuitorii comunei noastre, aceștia nu vor mai 
avea probleme cu transportul atât între oraș și 
comună, cât și în cadrul orașului Timișoara. Ele-
vii și studenții vor avea gratuitate vor avea abo-
namente decontate de Guvernul României. Ei 
trebuie doar să valideze cardurile lună de lună. 
În concluzie cetățenii din Remetea Mare aveau 
mare nevoie de această rută de transport pe care 
o lansăm astăzi și pe care vor circula săptămânal 
șapte autobuze, iar în weekend, patru.  

  *  
Domnule director Ioan Goia, cum va venit ideea 

să inaugurați această rută de transport Timișoara-
Remetea?  

4Încă din anul 2009, comuna Remetea Mare 
este membru fondator, alături de Timișoara, 
Moșnița și Ghiroda, a acestei Asociații de Dezvol-

tare Intercomunitară. Eu eram director 
la fostul RATT. Odată înființată aceas-
tă structură, a început să funcționeze, 
după care a luat amploare. Primăriile 
din județ au fost interesate să intre în 
această asociație și în continuare vor să 
intre, pentru a fi rezolvate problemele 
de transport și a implementa o rețea de 
transport modernă europeană.    

Domnule director va fi un singur abona-
ment valabil pe toată rețeaua de transport?  

4Da și interesant este că având un 
singur abonament, omul poate circula 
pe toată rețeaua de transport metropo-
litană, pe tramvai, troleibuz, autobuz și 
vaporașe. Remetea Mare este un mem-
bru fondator al nostru și au circulat cu 
noi de la început în prima parte a proiec-
tului după care criza economică din peri-

oada respectivă a determinat câteva situații care 
au dus la suspendarea traseului. Anul trecut am 
pus bazele unei discuții cu conducerea primăriei 
și am încercat să reluăm traseul, mai ales că ei 
erau membri fondatori, plătesc cotizație, sunt 
membri reprezentativi ai societății noastre. Ast-
fel, am reluat colaborarea și pe alte criterii mult 
mai bune transportul în comun.  

Concret, domnule director, ce înseamnă acest 
proiect?  

4Domnule Miron, de trei luni lucrăm la acest 
proiect și am căzut de acord la programul de 
circulație care presupune un traseu între „Piața 
Mărăști” Timișoara, respectiv capătul de linie Ia-
nova unde vor circula un număr de curse zilnic 
cu câte șapte autobuze, dintre care unul dedicat 
elevilor. S-a păstrat un program pe care l-am mai 
avut cu dânșii și cred că e un  lucrul foarte bun 
care se putea întâmpla în comunitate, asta vizavi 
de mobilitate.  

Înainte de acest proiect?  
4Înainte circula un transport care îl supor-

ta Primăria între Remetea și Ianova, iar pen-
tru Timișoara era un transport de tip comercial 
susținut de Consiliul Județean pe zonele neaco-
perite de către noi.

Primăria Remetea Mare şi Societatea Metropolitană de transport timişoara 
au inaugurat o linie de transport metropolitan cu şapte autobuze  
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 ClAUDIU BUCIU  -  Primar al orașului lugoj   

Continuăm seria de inter-
viuri cu domnul primar 

Claudiu Buciu îndemnați și de 
faptul că proiectele și obiectivele 
domniei sale pentru Lugoj trebu-
ie cunoscute de locuitorii urbei 
și chiar de toți cititorii jurnalului 
interregional „Banatul”.  

Domnule primar, să începem 
această întâlnire vorbind despre 

preocuparea dumneavoastră pentru sănătatea oame-
nilor din Lugoj și nu numai în această perioadă de 
pandemie planetară.  

4Da, vom construi un spital modular destinat 
numai pacinților cu COVID. Printr-o hotărîre de Con-
siliu Local am urgentat acest proiect și vom construi 
această unitate medicală dedicată numai pacienților 
infectați cu noul coronavirus.  

Credeți că se va construi într-un timp scurt?  
4E o procedură mai rapidă, așa cum se întâmplă 

în asemenea situații. În spitalul mare, clasic, pe acești 
bolnavi de noul coronavirus nu îi poți duce să îi tratezi, 
să îi operezi, fiindcă este periculos, e risc de infectare 
și a celorlați pacienți. De aceea am decis să realizăm 
acest spital modular destionat numai pacienților cu 
COVID. Vor fi acolo și săli de operație și tot ceea ce 
este nevoie pentru a trata acești bolnavi indiferent ce 
se întâmplă. Aici vor putea fi și operați dacă este nevo-
ie. Lugojul avea nevoie de asemenea spital.  

Domnule primar, la spitalul din oraș aveți și o secție 
destinată pacienților aflați în fază terminală, când me-
dicii nu mai pot face nimic să îi salveze. Felicitări! În 
Timișoara nu există o asemenea clinică de stat. Cum 
de ați reușit un asemenea proiect important în Logoj?  

4Da. Așa este. Avem o secție destinată paliației 
condusă de un medic specialist care e și în colegiul 
național, e calificat pe domeniu e foarte bine pregă-
tit și funcționează această secție. Bineînțeles că mai e 
nevoie de unele dotări, dar ne vom ocupa în timp și de 
acestea. Acum pandemia ne-a îndreptat atenția către 
acest coronavirus cu acesta trebuie să luptăm acum.  

De când sunteți primar, ați spus că vreți să faceți 
un spital nou în Lugoj și, iată că deja ați făcut primele 
demersuri. Cum decurg activitățile.  

4Spitalul actual nu mai putea fi renovat. Este prea 
vechi, clădirea și zidurile nu se mai pot repara, fiindcă 
nu ar fi o treabă bună. Nu ar mai oferi siguranță. Amin-
tesc că acum 111 ani, începea construcția unui nou 
spital la Lugoj. În luna ianuarie 2021, Consiliul Local al 
Municipiului Lugoj a aprobat studiul de prefezabilitate 
pentru construirea unui nou spital. Nu va fi un demers 
ușor. Vă asigurăm însă că vom face tot posibilul pen-
tru a obține finanțarea necesară.   

Întreaga țară suferă, domnule primar, din motive 
de infrastructură.  

4Din păcate, întreagă țară suferă la capitolul 
infrastructurii destinate sănătății, fapt pentru care 
concurența va fi una acerbă. Oricum ar fi, vom 
crește calitatea serviciilor medicale prestate lugoje-
nilor. Generația noastră trebuie să asigure Lugojului 
și lugojenilor condițiile necesare unui trăi bun.  

Putem vorbi și de un obiectiv politic?  
4Vreau să atrag atenția că obiectivul nostru 

nu este unul politic, ci, astfel precum s-a întâmplat 
acum 111 ani, meritele vor fi ale noastre, ale tuturor 
lugojenilor. Vrem că cetățenii să beneficieze de ser-
vicii de sănătate de calitate și în condiții moderne și 
civilizate. Eu spun că vom reuși să contruim acest 

atât de necesar spital nou.  
Domnule primar, Claudiu Buciu, ceea ce ați promis 

deja ați început să puneți în practică. Puteți fi numit un 
«om al faptelor»?  

4Eu sunt un om rezervat și până nu obțin și 
finanțarea necesară construcției acestui spital pentru 
lugojeni, nu mă las, dar nu pot da banii aiurea pe studii 
și să cheltui un milion de euro până nu sunt sigur că 
am și finanțarea. Încerc să îmi fac datoria pentru care 
cetățenii m-au votat. Bineînțeles că am echipa mea nu 
lucrez singur, o echipă care își face treaba și o va face 
în continuare, totul în interesul lugojenilor.  

Vă gândiți și la sprijinul unei finanțări europene 
pentru acest obiectiv?  

4Încercăm să obținem o finanțare europeană 
pentru construcția noului spital. Am întocmit stu-
diul de prefezabilitate, care a fost recepționat deja 
de noi și a fost supus la vot în Consiliu Local pentru 
a putea trece la următoarea etapă – studiul de fe-
zabilitate. În paralel, vom încerca să accesăm și o 
altă finanțare europeană pentru construcția spitalui 
modular, de dimensiuni mai mici, dar care va fi, cum 
spuneam, foarte necesar.  

Îmi puteți da și un termen stabilit pentru...  
4Pentru spitalul mare, sperăm să avem studiul 

de fezabilitate până în luna martie și apoi să obținem 
finanțare pentru construcția noului spital.   

La ce sumă poate ajunge construcția spitalului?  
4Proiectul de construcție ar ajunge la 100 de mi-

lioane de euro.  
Domnule primar, în finalul acestui interviu, aveți 

un mesaj pentru locuitorii orașului?  
4Mesajul meu este clar: Lugojul se va face bine 

pas cu pas! 

Lugojul se va face bine pas cu pas!  

 Rubrica elevilor 

Sugestii 
pentru lectură  

Autorul cărții „12 Reguli de viață”, Jordan B. Peterson este unul 
dintre cei mai sclipitori gânditori ai momentului. Plecând de 

la revelațiile marilor religii ale lumii, dar și de la capodoperele literare 
și filosofice, ale unor Goethe, Nietzsche sau Dostoievski, autorul ne 
îndeamnă să revenim la clasicele virtuți: disciplină, curaj, onestitate, 
prietenie etc. și să ne asumăm răspunderea pentru existența noastră 
tragică, în care există totuși un sens ce așteaptă să fie căutat.  

Într-o lume în care structura familiei este în colaps, educația este 
adesea impregnată de ideologie, iar societatea politică a ajuns să fie pe-
riculos de polarizată, cele „12 Reguli de viață” oferă un antidot: redes-
coperirea vechilor adevăruri și valori, care ne pot ajuta, în plină epocă 
relativistă, să ducem o viață mai bună, mai luminoasă, mai chibzuită.  

Volumul pe care vi-l recomand, „12 Reguli de viață” este un antidot 
la haosul din jurul nostru. Acesta, după cum spune autorul, sugerează 
clar faptul că oamenii au nevoie de principii ordonatoare, pentru a evi-
ta instaurarea haosului. Avem nevoie de reguli, standarde, valori - și 
luați singuri, dar și luați împreună. Suntem niște animale de povară, 
obișnuite să tragă la jug. Avem nevoie de o încărcătură care să ne jus-
tifice existența mizerabilă. Avem nevoie de rutină și de tradiție. Aceasta înseamnă ordine. Dacă am trăi 
cum se cuvine, am fi capabili să tolerăm povara conștiinței de sine. Dacă am trăi cum se cuvine, am reuși 
să ne asumăm propria fragilitate și mortalitate, fără să ne simțim ca niște victime nevinovate, fără să 
cădem în starea de invidie sau să ajungem, mai apoi, la dorința de răzbunare și distrugere. Dacă am trăi 
cum se cuvine, nu ar mai fi nevoie să apelăm la securitatea oferită de totalitarisme, pentru a ne proteja de 
recunoașterea propriei finitudini și ignoranțe. Poate că am reuși să evităm cărările ce duc spre Iad - iar 
secolul XX ne-a arătat cam cât de real poate fi Iadul. 

 Poşta redacţiei

cititorii ne întreabă, noi 
răspundem

Domnul Gavrilă Ilea 
din orașul Lugoj, ne 

întreabă dacă persoanele fi-
zice și juridice pot fi asociat 
unic în mai multe societăți 
cu răspundere limitată. 

Domnule Ilea, interdicţia 
privind persoanele fizice şi 
juridice de a fi asociaţi unici 
la multe societăţi de tip SRL, 
a dispărut. Astfel că veți 
putea fi asociat unic în mai 
multe societăţi cu răspunde-

re limitată (SRL), fără restricţii. Măsura va fi valabilă 
atât pentru persoane fizice, cât şi persoane juridice. 
Până acum, legea societăţilor stabilea că o persoană 
fizică/companie nu poate fi asociat unic decât într-o 
singură SRL.  

Totodată, a fost eliminată și interdicţia ca în aceeaşi 
încăpere să aibă sediul social doar o singură societate. 
Asta înseamnă că într-un apartament vor putea fi în-
registrate mai multe firme decât numărul de camere 
din acel imobil, la fel cum într-o garsonieră vor pu-
tea funcţiona şi 20 de societăţi comerciale, fără a mai 
exista restricţii cu privire la numărul de camere aferent 
imobilului.  

Nu în ultimul rând, nu va mai fi nevoie de acordul 
vecinilor dacă la sediul social nu se desfăşoară acti-
vitate. Până acum, schimbarea destinaţiei imobilelor 
colective se putea face numai cu acordul scris al pro-
prietarilor cu care spaţiul supus schimbării se învecina, 
pe plan orizontal şi vertical.  



9.februarie

 oaia 
de Voiteg

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Roxana FuRDEAN

Dragan GIORGIEV 

De cu seară, stabilisem 
o întâlnire cu Preaono-

ratul Părinte Paroh, al Biseri-
cii din Voiteg, lăcaș aflat sub 
ocrotirea Sfântului Mare Muce-
nic Georghe. Plecând cu timp, 
am oprit mașina la jumătatea 
drumului privind cu ochii în-
chipuirii întinderea nesfârșită 
a câmpiei bănățene. Cândva, 
demult, aici se întindeau păduri 

uriașe, neatinse aproape de picior omenesc; din loc 
în loc, pe malurile joase ale pâraielor mai mici sau 
mai mari, se formau smârcuri acoperite în parte de 
tufărișuri și zăvoaie, în alte locuri rămânând goale, 
ca niște lunci. În aceste păduri și mlaștini, atunci, în 
acele vremi, își găsea lesne adăpost vânatul de tot 
soiul. Azi Banatul, după cum spunea Înalpreasfințitul 
Părinte Mitropolit Ioan, este pridvorul Raiului. În 
acest pridvor, am realizat interviul din care, în aceas-
tă ediție, publicăm prima parte.  

Preaonorate Părinte Paroh Dragan Giorgiev, ce 
a determinat alegerea dumneavoastră pentru acest 
drum al preoției?  

4Domnișoară Roxana, lucrarea lui Dumnezeu 
și harul Sfantului Duh se manifestă sub mai multe 
forme în această lume, unele dintre ele înțelese de 
noi, prin prisma și gândirea noastră omenească, 
iar altele neînțelese. Pentru a fi determinat pentru 

ceva, omul trebuie să cunoască ce înseamnă acel 
lucru, sub toate aspectele. Drumul către Hristos, 
drumul preoției înseamnă bucurie, empatie, dăru-
ire și trăire, prin împreuna lucrare cu Sfânta Trei-
me. Îmi aduc aminte, cu mare drag, de vrednicul de 
pomenire preotul Pavel Simion, străbunicul meu, 
slujitor în parohia Pesac, din județul Timiș.  

El a fost...  
4Pentru mine, el a fost promotorul, cel care 

m-a inițiat în această frumoasă și bincuvântată mi-
siune. Toate momentele și clipele petrecute sub 
mantia lui, sunt și astăzi, la fel de vii, fiind bine 
așezate în cufărul meu sufletesc.  

Începutul drumului?  
4Nu e de ascuns faptul că am absolvit primele 

opt clase, la Liceul de Artă „Ion Vidu” din Timișoara, 
ca mai apoi să urmez cursurile Seminarului Teolo-
gic timp de cinci ani, din cadrul Liceului Pedagogic 
„Carmen Sylva”, tot din Timișoara, atfel că mai 
tot timpul... cântam. Din această dragoste pentru 
Dumnezeu, pentru oameni și pentru cântec, s-a 
născut dorința de a deveni slujitor al Sfântului Al-
tar, convins fiind că Bunul Dumnezeu are o misiune 
pentru mine. Această lucrare de mare taină, cred 
cu tărie, că a fost binecuvântată prin cuvintele ma-
mei mele, care înainte de a mă dărui lumii acesteia, 
se ruga astfel: „Doamne și Mântuitorul meu, dă-mi 
putere ca să nasc cu bine acest prunc, pe care îl iu-
besc ca să-l cresc în învățătura creștină și să-l dedic 

slujirii Tale și Sfintei Tale biserici, Amin.”  
Amintind de preabuna dumneavoastră mamă, vă 

întreb care considerați că ar fi persoanele care au 
avut un rol determinant în destinul dumneavostră?  

4Sfânta Scriptură afirmă limpede și clar liber-
tatea pe care omul o are, să aleagă ceea ce vrea 
în viață și apoi să suporte consecințele propriei 
alegeri, în concluzie destinul este în mâna omului, 
este dreptul de a alege, este darul lui Dumnezeu. 
Identificarea persoanelor care au adus lumină în 
viața mea, este foarte simplă, deoarece ele se re-
cunosc prin raportarea lor la dragostea lui Hristos. 
Un lucru este cert, că Dumnezeu lucrează prin oa-
meni și pentru oameni. Cu certitudine, părinții au 
avut un rol important, definitoriu, însă pe lângă ei, 
Creatorul a mai trimis câțiva piloni importanți pen-
tru susținerea și împlinirea mea, ca preot. Cred că 
cel mai corect ar fi ca bunul Dumnezeu să îi enu-
mere, și să îi binecuvânteze, iar eu să îi pomenesc 
la Sfânta Liturghie, pentru sănătate și înțelepciune.  

Preaonorate Părinte, atunci când omul își cerce-
tează sufletul ce trebuie să găsească pentru mântui-
rea lui?  

4Fiecare dintre noi, simțim binecuvântarea, 
dragostea și îndelunga răbdare a lui Dumnezeu. 
Aceste aspecte se împlinesc prin oameni și sunt 
definite în fapte. Atunci când omul își cercetează 
sufletul lui, trebuie să îl găsească pe Hristos. 

Atunci când omul îºi cerceteazã sufletul lui, trebuie sã îl gãseascã pe Hristos

 Poşta redacţiei

cititorii ne întreabă, noi răspundem

Doamna Saveta Munteanu din comuna Voiteg, ne întreabă dacă femeile și 
bărbații pot ieși mai devreme la pensie în anul 2021? 

Doamnă Munteanu, majoritatea angajaților pot ieși mai devreme la pensie, dar 
doar dacă îndeplinesc mai multe condiții privind stagiul de cotizare. Este posibil 
acest fapt doar dacă optează pentru o pensie anticipată sau pentru una anticipată 
parțială. Doar până în septembrie 2021 se poate cere pensia anticipată, apoi vor exista 
doar pensii anticipate parțial. Legea nr. 263 / 2010 privind sistemul unitar de pensii 
le permite tuturor să iasă mai devreme la pensie. Salariații pot opta pentru pensia 
anticipată (aceasta nu presupune penalizări la suma de bani cuvenită), ori pentru 
pensia anticipată parțială unde are loc o diminuare a pensiei până când se transformă 
automat în pensie pentru limită de vârstă și apoi este recalculată din oficiu.  

Cât privește pensionarea anticipată la femei, femeile pot ieși anticipat la pensie 
cu maximum cinci ani mai devreme față de vârsta standard de pensionare, cu o 
singură condiție, trebuie să aibă un stagiu de cotizare cu cel puțin opt ani mai mare 

decât cel cerut prin lege ca stagiu complet. Legislația actuală prevede că stagiul complet pentru femei este de 
35 de ani, iar vârsta standard de pensionare este de 63 de ani. Însă, la aceste valori se va ajunge treptat abia în 
2030 prin eșalonarea prevăzută de Legea pensiilor.  

Despre pensia anticipată la bărbaţi, vă putem spune că bărbații se pot pensiona anticipat cu cel mult cinci ani 
mai devreme față de vârsta standard de pensionare, dar și ei trebuie să îndeplinească aceeași condiție, să aibă 
un stagiu de cotizare de 43 de ani, cu opt ani mai mare față de stagiul complet de cotizare, respectiv 35 de ani. 

Poezia creştină

traian DORZ

Un lung tren ne pare viaţa.
Ne trezim în el mergând,
Fără să ne dăm noi seama,
Unde ne-am suit şi când.
Fericirile sunt halte,
Unde stăm câte-un minut,
Până bine ne dăm seama,
Sună, pleacă, a trecut.
Iar durerile sunt staţii!
Lungi, de nu se mai sfârşesc
Şi în ciuda noastră parcă,
Tot mai multe se ivesc.
Arzători de nerăbdare,
Înainte tot privim,
Să ajungem mai degrabă
La vreo ţintă ce-o dorim.
Ne trec zilele, trec anii,
Clipe scumpe şi dureri,
Noi trăim hrăniţi de visuri
Însetaţi după plăceri!
Mulţi copii voioşi se urcă.
Câţi în drum n-am întâlnit,
Iar câte-un bătrân coboară,
Trist şi frânt sau istovit.
Vine-odată însă vremea,
Să ne coborâm şi noi.
Ce n-am da atunci o clipă,
Să ne-ntoarcem înapoi?
Dar pe când, privind în urmă,
Plângem timpul ce-a trecut,
Sună goarna veșniciei:
Am trăit şi n-am ştiut.  

Trenul vieþii  

 Rubrica şcolii  

Mediile se pot închide şi cu două note

Doamna Virginia Popescu din comuna Voiteg, ne cere informații 
privind închiderea mediilor. 

Doamnă Popescu, profesorii vor avea la dispoziție o perioadă mai 
lungă de timp pentru încheierea situației școlare a elevilor de pe semes-
trul I al anului școlar 2020-2021.  

Datele oficiale de la Ministerul Educației arată că aproximativ 65.000 
de elevi riscă să rămână cu mediile pe primul semestru neîncheiate, în 
principal pentru că nu au avut tablete.  

Față de anii școlari precedenți, când numărul elevilor care rămâneau cu mediile neîncheiate era de apro-
ximativ 15.000, numărul acestora a crescut de patru ori, în condițiile închiderii școlilor din cauza pandemiei.  

Secretarul de stat Sorin Ion spune că elevii care se află în această situație sunt distribuiți peste tot în țară.  
În următoarea perioadă, profesorii vor face tot posibilul să încheie mediile acolo unde este posibil.  
Regulamentul școlar prevedea că numărul de note obligatoriu la o disciplină era egal cu numărul de ore 

pe săptămână. De exemplu, dacă, la matematică, elevul are patru ore pe săptămână, în loc să primească patru 
note, acum va primi numai două.  



10.februarie

 oaia 
de Liebling

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Roxana FuRDEAN

Ionuț MANIA 

Dimineața, puțin după 
revărsatul zorilor, am 

pornit spre comuna bine gos-
podărită de unul din cei mai 
destoinici primari ai Țării 
Banatului: Ioan Munteanu. 
Primisem un răspuns pozitiv 
din partea Preaonoratului Pă-
rinte Mania și mi-am dorit să 
fiu punctuală la întâlnirea cu 
dânsul.  

Preaonorate Părinte Ionuț Mania, Gizellafalva, 
ce vă spune acest nume?  

4Ei, îmi spune numele comunei în care m-am 
născut, Ghizela amintindu-mi, mereu de satul meu 
drag, Paniova. Un sat micuț din zona Lugojului, 
sat în care m-am ivit eu pe lume, într-o familie de 
oameni simpli, modești și cu frică de Dumnezeu.  

Știți ce m-a impresionat întâia dată când v-am 
întâlnit?  

4Nu știu.  
Blajinitatea domniei voastre. Așa sunteți, un om 

blajin?  
4Vreau să cred că sunt un astfel de om, de-

altfel eu sunt o persoană calmă, prietenoasă, 
comunicativă și ceea ce îmi propun, duc la înde-
plinire prin mijloace, drepte, corecte și cinstite, 
bineînțeles.  

Credincioșii localității sărbătoresc două hra-
muri pe an, de ce?  

4Da, este adevărat și pot spune cu bucurie 
acest lucru, deoarece suntem binecuvântați de  
Dumnezeu cu două hramuri, „Sfântul Mare Muce-
nic Gheorghe, purtătorul de biruință”, la Biserica 
cea veche, în care slujim astăzi și „Sfânta Treime”, 
la Biserica nouă, care în momentul de față este în 
construcție și nădăjduim că în scurt timp, cu ajuto-
rul lui Dumnezeu o vom finaliza.  

V-aș ruga, Părinte, pentru cititorii noștri mai ti-
neri din comuna dumneavoastră, dar și pentru cei 
din alte așezări în care jurnalul interregional „Ba-
natul”, este prezent, să îmi vorbiți despre aceste 
două lăcașuri de închinăciune.  

4Domnișoară Roxana, după reforma agrară 
a regelui Ferdinand sunt colonizate în Liebling 16 
familii venite din satul Gârbovița, Gârbova de Mij-
loc, jud. Alba, de confesiune greco-catolică. Încă 
din 1936, în Liebling funcționau grădinițe de copii, 
școală confesională pentru copiii greco-catolici, 
școală de stat, cooperativă de credit, gară, post 
de jandarmi și oficiu poștal.  

Părinte, acum 85 de ani Liblingul era un adevă-
rat orășel!  

4Așa cum spuneți. Ei, Biserica parohială cu 
hramul „Sfântului Mare Mucenic Gheorghe” s-a 
zidit între anii 1930-1932, pe spesele Statului Ro-
mân. În anul 1933 statul român se intabulează 
ca proprietar asupra clădirii bisericii și terenului 
aferent de 5755 m², imobilul întreg fiind atribuit 
în posesie și folosință credincioșilor greco-catolici. 
În 1949, în Cartea Funciară a imobilului se face 
mențiunea că este „Biserica ortodoxă română    
Liebling”, situație tabulară existentă și astăzi.                                                       

Despre prezența masiv românească în Liebling, 
din ce an putem vorbi?  

4Anterior, începând cu anul 1945 în casele 
părăsite de familiile de germani, refugiați din ca-
lea Armatei Roșii și deportați în uniunea sovieti-
că, sunt colonizați români ortodocși din Basara-
bia, Cadrilater, Ardeal și Moldova, comunitatea 
creștin-ortodoxă numărând în 1951 aproximativ 
250 de familii. Pe măsura emigrării etnicilor ger-
mani în Germania, numărul creștinilor ortodocși a 
crescut constant în parohia noastră ajungându-se 
la situația enumerată mai sus.                                                  

Despre forma de construcție a Bisericii ce-mi 
puteți spune?  

4Biserica are formă de navă, cu o lungime 
de 15 m și lățimea de 6 m, cu o singură turlă, pe 
fundație de cărămidă arsă de 0,50 m și acoperită 
cu țiglă și turla cu tablă galvanizată. Biserica este 
doar tencuită și zugrăvită în culoare. În primăvara 
anului 2013, prin donația credincioșilor a fost mon-
tată o catapeteasmă nouă, sculptată din lemn de 
tei fără icoane. Icoanele pictate pe lemn tot prin 
donația credincioșilor au fost montate și pictate 

de către Doina Mihăilescu și Pr. Ioan Andoni, pa-
rohia Comloșu Mic. Biserica are și două clopote, 
cel mare are cântărind 100,5 kg și cel mic 58 de kg.  

Și astfel ajungem și la Biserica nouă...                                                                                                                               
4Despre biserica cea nouă, cu hramul „Sfintei 

Treimi”, vă pot spune că lucrările de începere a 
noii construcții datează din primăvara anului 2006, 
pe terenul donat de către Primăria Liebling, chiar 
în mijlocul satului, unde se învecinează cu Școala, 
Căminul Cultural, Dispensarul, etc. Fiind o biserică 
frumoasă, impunătoare și cu o arhitectură de ne-
egalat, zidirea și construcția ei au lăsat ani grei în 
urmă, dar cu ajutorul lui Dumnezeu, vom duce la 
bun sfârșit ceea ce s-a început de ani mulți.  

Că veni vorba de Primărie, în ce relații, 
instituționale, vă aflați cu conducerea ei?  

4Vreau să spun că relația dintre Biserică și 
autoritățile locale este una bună și amiabilă, ba-
zată pe colaborare. Spun acest lucru, deoarece 
de fiecare dată atunci când am avut nevoie de 
sprijinul și ajutorul dumnealor, nu au ezitat să mă 
ajute. Sper din tot sufletul ca pe viitor să avem 
aceleași relații, să păstrăm legătura strânsă și ne-
întreruptă și să ducem la bun sfârșit planurile pe 
care le avem în comun, atât biserica, cât și auto-
ritătile locale.  

Cu ce gânduri ați pornit pe drumul preoției?  
4Cred că fiecare om, atunci când se apropie 

de Sfânta Taină a Hirotoniei, se gândește: „Oare 
cum voi putea eu să îi slujesc lui Dumnezeu sau 
sunt vrednic cu adevarat pentru acest lucru?” 
Bineînțeles, vrednicia ne-o știe doar Dumnezeu, 
însă noi, preoți fiind prin Harul Său, trebuie să fa-
cem voia Lui și pe cât posibil să atragem oamenii 
la Casa lui Dumnezeu, la Biserică, unde au prilejul 
să se întâlnească cu El, să Îi ceară ajutorul, să Îi 
aducă mulțumire, dar ceea ce este mai important, 
să se dezbrace de haina păcatului prin spovedanie 
și să se îmbrace cu haina luminii prin împărtășirea 
cu Trupul și Sângele lui Hristos.  

Părinte, vă mulțumesc pentru această primă par-
te a dialogului nostru.  

4Cu mare bucurie. 

Relaþia dintre Bisericã ºi autoritãþile locale este una bunã 

Din albumul comunei  

Fotografie din anul 1935, nemţoaică din Liebling, 
având pe cap o pălărie de paie cu margini întoarse în jos, pe care 
o poartă la lucrul câmpului. Pălăriile de acest tip le purtau atât 

femeile germane, cât şi româncele. 

Sugestii de lectură   

Dragi elevi ai școlii din Libling, în această ediție a jurnalului nostru, vă recomand să 
citiți o frumoasă poveste despre dragostea de cărți.

Este anul 1939. Germania nazistă. Țara își ține răsuflarea. Moartea nu a avut niciodată 
mai mult de lucru, și va deveni chiar mai ocupată. Liesel Meminger și fratele ei mai mic 
sunt duși de către mama lor să locuiască cu o familie socială în afara orașului München.  

Tatăl lui Liesel a fost dus departe sub șoapta unui singur cuvânt nefamiliar - Kommu-
nist -, iar Liesel vede în ochii mamei sale teama unui destin similar. Pe parcursul călăto-
riei, moartea îi face o vizită băiețelului și o observă pe Liesel. Va fi prima dintre multe 
întâlniri apropiate. Lângă mormântul fratelui ei, viața lui Liesel se schimbă atunci când 
ea ridică un singur obiect, ascuns parțial în zăpadă. Este „Manualul Groparului”, lăsat 
acolo din greșeală, și este prima ei carte furată.  

Astfel începe o poveste despre dragostea de cărți și de cuvinte, pe măsură ce Liesel învață 
să citească cu ajutorul tatalui ei adoptiv, care cântă la acordeon. În curând, va fura cărți de la 

incendierile de cărți organizate de naziști, din biblioteca soției primarului și de oriunde le mai putea găsi.  
„Hoțul de cărți” este o poveste despre puterea cuvintelor de a crea lumi. Cu o scriitură superb măiestrită și arzând 

cu intensitate, premiatul autor Marcus Zusak ne-a dăruit una dintre cele mai durabile povești ale timpurilor noastre.

Rubrica elevilor

 Înţelepciunea creştină

 Duşmănia celui căruia i-ai făcut bine

Într-o predica a sa, Părintele de venerată amintire Ianakopoulos spunea: „Când faci un bine și nu ți-e re-
cunoscut acest lucru, atunci binele tău este legat doar de răsplata lui Dumnezeu. Când faci însă un bine 

și din pricina lui pătimești, atunci binele tău s-a încununat!”.
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Pagină realizată de Roxana FuRDEAN

Ion MICURESCU - Primar al comunei Bata

Coboram prin codri 
ruginiți spre ținutul de 

poveste al bătanilor și brusc 
priveliștea a devenit uniformă, 
în depărtare răsăreau fumurile 
așezărilor și turla bisericii. Deși 
început de februarie iarna nu-
și arăta colții. În aer se simțea 
primăvara; pământul se muiase. 
La sediul administrației știam 

că sunt așteptată, la început de zi, de un om care a 
cunoscut și poate mai cunoaște încă greul nopților de 
insomnie închinat binelui consătenilor săi. Un om care 
a câștigat cinstit toate concursurile cu viața, dovadă 
că viața, uneori, știe să-și selecționeze valorile. Un om 
care se duce încă, cu pas voinicesc, înaintea timpului 
său. Ce poveste de om...  

Domnule primar, foarte mulți din cititorii noștri 
m-au întrebat de ce domniei voastre vi se spune, cu 
atâta candoare și prietenie, „Bade Ioane”?  

4Ei, această formă de alint mi se trage din pagi-
nile unui roman scris de scriitoarea Delia Micurescu.  

Soția dumneavoastră, doamna dăscăliță Delia Mi-
curescu, membră a Uniunii Scriitorilor din România.  

4Da. Ei bine, în acel roman este surprinsă, aceas-
tă latură a iubirii mele pentru viața la țară.  

Domnule primar, mi-aș dori azi cu dumneavoastră, 
un altfel de dialog. Unul în care să nu vorbim despre 
administrație, dumneavoastră fiind binecunoscut în 
arealul Banatului ca un primar de frunte.  

4Mulțumesc.  
De altfel, ați și fost recunoscut astfel, de Asociația 

Primarilor din Banatul Istoric, prin acordarea titlului 
de „Primar de Frunte al Țării Banatului”. Vreau deci, 
ca cititorii noștri din alte așezări, să afle ce este predo-
minant în comuna dumneavoastră?  

4Domnișoară Roxana, la Bata predomină ome-
nia și valorile etnografice, la Bata ritmul trepidant al 
marilor orașe, cum spun deseori, nu se poate face 
simțit. Din acest motiv, sau și pentru acesta, călăto-
rul care trece prin Bata, poartă mult timp în suflet 
liniștea locului. Bata, domnișoară profesor, se dez-
voltă sub semnul aristocratic al mocioneștilor și res-
piră la umbra arborilor seculari din codrii noștri care 

îi conferă chiar o aura enigmatică.  
Într-un astfel de loc, chiar și oamenii sunt altfel.  
4Să știi că da, la Bata, avem locuitori care aparțin 

credinței ortodoxe, catolice, baptiste și pendicosta-
le, dar cu toții trăim într-o armonie desăvârșită.  

Ce rol are primarul în acest minunat cadru spiri-
tual?  

4Acela de a păstra buna înțelegere și armonia 
de care am amintit.  

Domnule primar, care este principala activitate pe 
care o desfășoară consătenii dumneavoastră?  

4În principal, agricultura. Suntem o zonă, care 
prin distanța față de lumea urbană are mai puține 
posibilități de a desfășura și alte activități, iar inves-
titorii care au venit și mai vin, valorifică resursele lo-
cale. Și când spun asta fac trimitere chiar și la cariera 
de piatră, exploatată de o companie germană. Vezi 
dumneata, de aici din Bata, draga mea, mii și mii de 
metri cubi de cribluri asfaltice au luat și iau drumul 
spre culoarele europene destinate autostrăzilor. 
Mai avem o activitate serioasă desfășurată de balas-
tierele aflate pe aria comunei și o altă activitate este 
aceea pe care o desfășoară investitorii în exploata-
rea lemnului.  

Aveți firme pe raza comunei, dar despre punctul lor 
fiscal de lucru, ce-mi puteți spune?  

4Dragă, toate, absolut toate firmele care își 
desfășoară activitatea pe aria comunei noastre au 
punctul fiscal aici.  

Este un fapt bun, domnule primar, privit și, sau mai 
ales, prin prisma pecuniară.  

4Evident, de la toate companiile care au punctul 
fiscal sau sediul social la Bata, din ceea ce dau tre-
zoreriei, nouă, la bugetul administrației ne revine 
41,7%.  

Ce vă doriți mai mult, ca primar, domnule Ion Mi-
curescu?  

4Să fie cât mai redusă diferența între urban și 
rural, să crească simțitor, calitatea vieții consăteni-
lor mei. În acest sens am acordat o mare atenție re-
abilitării instituțiilor fundamentale, școli, grădinițe, 
Cămine Culturale, Biserici, dispensare și nu în ultimul 
rând, infrastructurii rutiere și pietonale.  

Domnule primar, sunteți absolvent, cu studii temei-

nice și făcute la vreme și subliniez acest fapt, al Uni-
versitătii de Științe Agricole și Medicină Veterinară a 
Banatului.  

4Adevărat.  
Legat de inginerul Ion Micurescu, circula o întâm-

plare hazlie privind o carte de vizită a domniei voastre. 
Despre ce era vorba?  

4Draga mea, în urmă cu mai mulți ani, eram pe 
atunci consilier județean și pe cartea mea de vizită 
scria: „Inginer Ion Micurescu – țăran individual”.  

Domnule inginer Ion Micurescu, cu pământul pen-
tru cultura mare cum stați aici la Bata?  

4Noi avem cea mai mare suprafață de teren 
aluvionar din zona Mureșului, teren de șes, un teren 
cu potențial mare, pământ bun, imaginează-ți dum-
neata că în vreme de secetă, noi avem șase tone și 
jumătate la porumb.  

Și în an bun?  
4În an bun atingem și zece tone la hectar. Sigur, 

nu toți cei care cultivă pământul la Bata, recoltează 
această cantitate, dar majoritatea lor, da.  

Iubiți mult Bata, domnule primar...  
4O, domnișoară, iubesc comuna mea atît de 

mult încât aici vreau să rămân și după ce voi trece 
în lumea umbrelor. Draga mea, aici m-am născut, 
aici am copilărit, aici mi-am întemeiat o familie fru-
moasă. Poate și din acest motiv, eu privesc fiecare 
realizare a mea ca primar făcută pentru comună, cu 
o bucurie nespusă.  

Bucurie...  
4Da, bucurie.  
Dar când rostiți cuvântul fericire, la ce vă gândiți?  
4La cele două fete ale mele.  
Că veni vorba de fete, una din fetele dumneavoas-

tră cea care predă în Franța franceza la francezi, cum 
vede ea noțiunea de țăran?  

4Cu același respect cu care îl privesc intelectualii 
și politicienii Franței. Ca pe omul care asigură lumii, 
alături de frații săi din alte țări, hrana noastră cea de 
toate zilele.  

Domnule primar, cunoașteți zgârcenia spațiului ti-
pografic, mulțumindu-vă pentru dialog, vă rog să mă 
mai primiți.  

4Cu multă plăcere. 

Când rostesc cuvântul fericire, mã gândesc la cele douã fete ale mele

trei motive pentru care merită să vizitaţi comuna Bata

La Pensiunea „La Bade Ioane” puteți gus-
ta un excelent borândău. Pentru cei din-

tre dumneavoastră care nu știți, borândăul este o 
mâncare din sânge de vită sau porc și bucățele de 
carne, cu sare și oțet, îngroșată cu făină de porumb 
sau fărâmituri de pâine. Borândăul, este un pre-
parat specific locului bătan. Borândăul preparat la 
Bata, se regăseşte într-un reţetar vechi de peste 50 
de ani, al bucătarului Gheorghe Rechiţan un unchi 
al domnului primar Ion Micurescu, care a fost in-
clusiv bucătar al Regelui Mihai, al lui Gheorghe 
Gheorghiu Dej şi Nicolae Ceauşescu. „Familia 
mea, spune cunoscutul edil, deţine acest reţetar, de 
400 de pagini, din anul 1962. El a fost al unchiului 
meu, bucătar originar din Bata, dar cu recunoaşte-
re naţională şi internaţională. Foarte multe prepa-
rate pe care le oferim aici la Pensiunea „La Bade 
Ioane”, sunt gătite după acest reţetar”, a spus Ion 
Micurescu.  

*  
Tot în satul reședință de comună, puteți vizita 

și Şcoala Generală „Patriche Popescu”, „Troiţa 
Eroilor” înălţată în curtea Bisericii Ortodoxe din 
Bata, mormântul preotului Ambrozie Jurna, cel 
care în dese rânduri spunea că „Mioriţa s-a născut 
la Bata”. În cimitirul din sat îşi doarme somnul de 
veci contesa Maria de Sztaray-Mocioni, contesa 
care s-a autointitulat „mama săracilor”, dar şi cimi-
tirul satului Bulci, unde este mormântul generalu-
lui revoluţionar maghiar Gaál.  

*  
Și nu uitați: Pensiunea „La Badea Ioane” găz-

duieşte şi o impresionantă colecţie de trofee vână-
toreşti, 12 dintre ele fiind medaliate cu aur, fiecare 
dintre acestea având propria sa poveste. În plus, 
întreaga zonă oferă un cadru natural de excepţie, 
îmbinând defileul Mureşului cu zona colinară spe-
cifică Banatului montan. 

În atenţia cititorilor   Poezia creştină

Grigore VIERu

Reaprindeți candela-n căscioare
Lângă busuiocul cel mereu.
Degerat la mâini și la picioare,
Se întoarce-acasă Dumnezeu.  
Doamne Cel din slăvile creștine,
Ce păcate oare-ai săvârșit
Că te-au dus acolo și pe tine
În Siberii fără de sfârșit?!  
Ninge frigul și pustiul plouă,
Degerată-mi este inima. 
Doamne, bine nu ne-a fost nici nouă
Fără sfatul și lumina Ta.  
Toate le ierți,
Doamne de Sus,
Cu blândețe măreață.  
Chiar și pe cei
Care te-au dus,
În Siberii de gheață! 

Reaprindeþi  candela
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Răzvan Cătălin SORCA - Viceprimar al comunei Biled

Să intri într-o administrație 
și să întâlnești un om, un 

om tânăr, preocupat de „Republi-
ca” lui Platon, lucrare prin care 
autorul încearcă să spargă coaja 
întrebării: „este mai bine să fii 
mereu drept sau nedrept?” pen-
tru a atinge substanța, nu este un 
moment des întâlnit. Întâi apare 
surpriza, apoi considerația pentru 
intelectualul din fața ta și, ireme-

diabil, dorința de-al invita la un dialog pe acel om; foarte 
tânăr om. Precum am și făcut. A, să nu uit: Răzvan Cătă-
lin Sorca, este și inițiatorul proiectului „Revista În Bine” 
- prima revistă despre fapte bune, voluntariat și implicare 
socială. O revistă care scrie poveștile celor care creează 
impact social și pe care o voi propune conducerii Uniunii 
Jurnaliștilor din Banatul Istoric spre susținere.  

Domnule viceprimar, chiar aveți numai 28 de ani?  
4Chiar așa.  
Și îl citiți pe Platon.  
4Precum se vede.  
Un fiu al Biledului, la 28 de ani este viceprimar și 

îl citește pe Platon!  
4Vă miră?  
Mai mult, domnule viceprimar, mă bucură 

înțelegând astfel că țara asta chiar mai poate avea 
speranțe. Apropo de Biled, sunteți născut aici?  

4Da. Aici am făcut anii de grădiniță, primele cla-
se de școală, apoi, din clasa a III-a, am urmat cursuri-
le Liceului Teoretic „Nikolaus Lenau” din Timișoara.  

În alegerea acestui liceu, la care, la început, limba 
de predare era numai germana, v-a infuențat și faptul 
că v-ați născut într-o localitate populată majoritar cu 
etnici germani?  

4Cu siguranță. În vremea copilăriei mele era încă 

activă grădinița și școala cu predare în limba germa-
nă, astfel că părea un lucru firesc să urmez cursurile 
acestui liceu. Dar, am fost interesat și de continua-
rea studiului în limba germană.  

Vă mai amintiți, acum, de prietenii dumneavoastră 
nemți, din anii copilăriei?  

4Sigur, îmi amintesc de Hanți Ioba, de familia lui 
pe care am vizitat-o în anii aceștia în Germania.  

Păstrează ei amintiri frumoase Biledului?  
4Da, își amintesc cu darg de locul nașterii și al 

copilăriei lor, dovadă că au revenit deseori în comu-
na natală.  

Dumneavoastră la ce scriitor din literatura germa-
nă reveniți deseori?  

4Johann Wolfgang von Goethe, ca să-i rostesc 
numele întreg, dar fără a îl uita pe Friedrich Nietzs-
che în lectura filozofică.  

Mai are timp viceprimarul Răzvan Sorca să se în-
tâlnească cu Nietzsche, cu Goethe?  

4Să știți că da, iar azi, precum vedeți la mine pe bi-
rou, ne putem întâlni și cu Platon, din care, din păcate, 
greu mai apuc să lecturez o pagină pe zi. Asta deși mi-
am propus ca în fiecare zi, să citesc cel puțin o pagină 
din anticul filozof.  

Domnule, de ce ați intrat în politică?  
4De ce? Pentru a ajuta ca viitoarele generații să 

nu treacă prin ce am trecut eu.  
Dar prin ce ați trecut dumneavoastră?  
4Prin starea de incertitudine, prin dilema: „Pe ce 

drum să apuc domnule, după terminarea liceului?” 
Vedeți dumneavoastră, deși înscris la Facultatea de 
Construcții, facultatea nu reprezenta pentru mine o 
pasiune reală, astfel că am decis să și lucrez găsind o 
reală satisfacție în faptul că mă pot întreține singur. 
Timp în care am terminat cursurile de informatică la 
„Politehnică”, activând apoi în acest domeniu.  

Un om hotărât. Sunteți un om hotărât.  
4Sunt de principiul, domnișoară Roxana, că 

dacă te apuci de ceva și nu îți place de acel lucru 
în timp, atunci trebuie să te apuci să îndrepți acel 
ceva. În acest sens, identificând multe aspecte ale 
societății noastre despre care am crezut și cred că 
pot fi îmbunătățite, am decis să intru în activitatea, 
nu politică, ci adminstrativă.  

Domnule viceprimar, despre activitatea dumnea-
voastră administrativă, vom mai avea prilejul să vor-
bim, acum vreau să continuăm dialogul nostru pe latu-
ra sa umanistă, ca să spun astfel, deși chiar activitatea 
de viceprimar are o latură generoasă de umanism.  

4Are, cu siguranță.  
Cum vedeți, domnule viceprimar, viitorul tinerilor 

ancorați în noul sistem de învățământ?  
4Privit prin prisma studiilor și a experienței mele 

din domeniul informaticii, am tot respectul pentru teh-
nologie și cred că acest sistem a modificat în bine viața 
tinerilor, însă dincolo de tehnologia de care vorbeam, 
rămân adeptul educației tradiționale, făcută în sala de 
clasă, aproape de dascăl. Cred că altfel se formează per-
sonalitatea unui elev atunci când  are în față profesorul.  

Știți că există în țara noastră, un număr înfricoșător 
de analfabeți funcționali?  

4Da, cunosc acest adevăr și cred că aici este vina 
statului și tot statului îi revine responsabilitatea de a 
îndrepta acest rău.  

Cum?  
4Statul trebuie să investească la modul serios și 

generos în educație. Aceasta este, cred eu, singura 
soluție. Trebuie să aruncăm o privire, în acest sens, 
spre perioada interbelică.  

Domnule viceprimar, vă mulțumesc pentru această 
primă parte a dialogului nostru.  

4Și eu vă mulțumesc. 

Statul trebuie sã investeascã la modul serios ºi generos în educaþie 

Din albumul cu poze rare   

Gospodărie  germană din comuna Biled     

Germanii din Banat sunt cunoscuţi sub denumirea de şvabi (derivată din 
termenul suab-locuitor al Suabiei) deşi ei provin din mai multe provincii 

ale Germaniei şi Austiei, fiind aduşi aici pentru implementarea administraţiei 
habsburgice. În Biled, colonizarea germanilor are loc într-o primă etapă în 1765 
şi în a doua etapă între 1768 – 1775, stăpânirea habsburgică  conferind Biledului 
şi un statut urban.  

Obiectivul este o casă tipică arhitecturii locuinţei ţărăneşti aparţinând şvabilor 
bănăţeni. Casa are planul fără prispă compus din trei încăperi dispuse pe axul lon-
gitudinal: tinda centrală şi două odăi de locuit  simetrice. În prelungirea casei, spre 
grădină, se găseşte grajdul pentru animale. Pereţii sunt tencuiţi cu lut la interior şi 
exterior şi apoi spoiţi cu var în alb. Podeaua este din scânduri de brad. Acoperişul 
este în două ape, cu învelitoarea din ţiglă veche şi şarpanta din lemn de brad.  

Construcţia a fost achiziţionată de „Muzeul Satului Bănățean” în anul 1976. 

 Rubrica şcolii  

când pui o întrebare, luminezi lucrurile 

Eleva Nicoleta Ardeleanu din 
comuna Biled, ar dori să știe 

ce înseamnă şi care este originea 
expresiei „Nihil sine Deo”.

Dragă Nicoleta, „Nihil sine 
Deo” este o expresie latinească, în-
semnând „Nimic fără Dumnezeu”și 
s-a impus ca deviză a Casei Regale 
de Hohenzollern-Sigmaringen.  

Familia Hohenzollern, origina-
ră din Schwabenland, regiune din 
sudul Germaniei, a dat, de-a lungul 
timpului, împăraţi şi regi ai Prusiei, 
Germaniei şi României. Începând 
cu anul 1866, Carol I de Hohenzol-

lern a devenit principe al României, până în 1881, apoi rege, până în 1914. A fost 
urmat de Ferdinand I al României (1914 – 1927), Mihai I (1927 – 1930, 1940 – 
1947) şi Carol al II-lea (1930 – 1940).  

Pe primul blazon al Familiei Hohenzollern, de până în secolul al XIX-lea, vechi 
de câteva sute de ani, exista o altă deviza – „Hie guet Zollere allwege”, adică, „Am 
fost întotdeauna buni Zollerni”, aceasta fiind înlocuită cu „Nihil sine Deo”.  

Odată cu Carol I, dictonul latin a apărut şi în heraldica românească. Pe prima ste-
mă a României, în partea de jos, pe o panglică albastră, era înscris „Nihil sine Deo”, 
ca simbol şi crez politic al ţării. Deviza poate fi văzută şi în prezent, în încăperile din 
Castelul Peleş şi în toate însemnele Casei Regale.  

Începând cu anul 2009, Casa Regală a României a instituit o decoraţie cu acest 
dicton latin – Nihil sine Deo – inscripţionat pe o bordură ovală de email alb, în 
interiorul căreia este montată o coroană regală din bronz. Decoraţia este acordată, 
după cum precizează Casa Regală, „personalităților marcante din domeniul social, 
științific, educațional, cultural, spiritual, economic, politic și militar care au ajuns la 
un respectabil număr de ani în profesie sau au realizat o performanță de înalt nivel", 
precum şi ambasadorilor care au contribuit la promovarea imaginii României.   

Din 2009 până în prezent, au fost înmânate 200 de astfel de decoraţii. 
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Vaccinare împotriva cOVID 19 - în Deta
De-a lungul lunii trecute, s-a realizat şi în ora-

şul Deta etapa a doua de vaccinare împotriva    
COVID 19 în care a fost cuprinsă populaţia cu grad 
ridicat de risc şi angajaţii care lucrează în domenii-cheie. 
Înscrierile s-au efectuat în şapte modalităţi, după cum 
se poate observa şi în comunicatul Primăriei de pe site-
ul oficial al acesteia:

-  prin intermediul angajatorului, pentru personalul 
care desfăşoară activităţi în domenii cheie, esenţiale;

-  individual, direct pe platforma informatică, pen-

tru persoanele care au vârsta  de peste 65 de ani;
- prin intermediul medicului de familie, pentru per-

soanele care au vârsta peste 65 de ani şi pentru per-
soanele aflate în evidenţă cu boli cronice, indiferent de 
vârstă;

- prin administrator, pentru persoanele cu grad ridi-
cat de risc din centrele medico-sociale şi rezidenţiale;

 - prin aparţinători, pentru persoanele care au vârsta 
peste 65 de ani;

 -  prin apelarea numărului de telefon  021.414.44.56, 

pentru persoanele care au vârsta peste 65 de ani şi pen-
tru persoanele aflate în evidenţă cu boli cronice, indi-
ferent de vârstă;

 - prin biroul de asistenţă socială din cadrul Primă-
riei Deta, pentru persoanele aflate în evidenţă cu boli 
cronice, indiferent de vârstă.

Operaţiunea de vaccinare s-a desfăşurat în cadrul 
Centrului de Vaccinare din incinta Spitalului orăşenesc 
Deta, pe baza actului de identitate.

Pagină realizată de prof. Anca Luminiţa EFtENIE

cursuri de balet şi dans contemporan în Deta

Darla Pop este absolventă a liceului „Ion Vidu” 
din Timişoara, secţia coregrafie cu specializa-

rea balet şi după absolvirea liceului a obţinut atestatul 
de balerină profesionistă sub îndrumarea prim-bale-
rinului Operei Naţionale din Timişoara. În prezent, 
doreşte să predea balet şi dans contemporan în oraşul 
nostru. Dacă doriţi şi dumneavoastră să descoperiţi 
armonia dansului clădită din artă şi sport, puteţi par-
ticipa la cursurile sale. Înscrierile se fac pe pagina de 
facebook: https://www.facebook.com/darla.pop.35. 

Din albumul cu amintiri ...

Casă din Deta, în anul 1897. Astăzi, în această clădire, îşi are sediul 
Staţia de Pompieri Deta.

Înapoi la şcoală

În anul şcolar 2020 - 2021, pentru o perioadă destul de lungă de timp şi din motive independente de 
noi, profesorii au fost nevoiţi să ţină orele online în toată ţara şi bineînţeles, în oraşul nostru. Ast-

fel, am pregătit elevii pentru susţinerea examenelor naţionale pe platforme precum Classroom sau Google 
Meet. Situaţia a fost destul de dificilă mai ales la început, având în vedere că unii dintre şcolari nu au avut 
posibilitatea conectării la internet. Mulţumim, pe această cale pentru cele 53 de tablete primite din partea 
Inspectoratului Judeţean Timiş, dar şi pentru cele 11 laptopuri trimise în sprijin de către Primăria Deta. De 
asemenea, este de menţionat că opt dintre elevi au primit laptopuri prin proiectul Rose, astfel încât să se 
poată conecta la internet şi să poată participa la activităţile desfăşurate online de către profesori. 

Din data de 8.02.2021, se preconizează, însă, că ne vom întoarce la catedră. Deocamdată, vom adopta 
scenariul galben. Astfel, se vor prezenta fizic la cursuri:

- şcoala primară,
- clasa a VIII-a,
- clasa a XII-a,
- clasa a XI-a de la şcoala profesională, aflată în stagiu de practică comasată,
- clasa a X-a de la şcoala profesională, aflată tot în stagiu de practică comasată.
Liceul Tehnologic «Sf. Nicolae» Deta îşi aşteaptă elevii cu braţele deschise. Şcoala noastră a fost do-

tată cu lămpi germicide, cu dezinfectanţi şi s-au luat toate măsurile necesare păstrării distanţei admise. 
Mai mult, majoritatea cadrelor didactice s-au vaccinat anticovid şi aşteaptă cu nerăbdare reluarea predării 

face to face.
În speranţa unui an mult mai bun decât cel pre-

cedent, în care să avem posibilitatea de a preda în 
clasă şi de a interacţiona direct cu  şcolarii, doresc 
tuturor elevilor şi părinţilor multă sănătate, că-i mai 
bună decât toate, perseverenţă, creativitate şi putere 
sufletească astfel încât să poată depăşi toate dificul-
tăţile de neevitat care apar pe drumul vieţii. 

Director, 
Letiţia-Ana MORARIu

Piaţă agroalimentară la standarde europene în Deta

Primăria Deta, prin domnul primar Petru Ro-
man şi Consiliul Local, precum şi cu Grupul 

de Acţiune Locală (GAL) au colaborat în vederea 
realizării, în oraşul Deta, a unei pieţe la standarde 
moderne cu 84 de mese exterioare, dar şi alte spaţii, 
interioare, adecvate comercializării produselor din 
lapte, carne şi de panificaţie. Produsele nonalimen-
tare vor fi comercializate, în continuare, în vechea 
piaţă situată vizavi.  Proiectul are o valoare totală de 
250.000 de euro.

Ana Maria czifra - micuţa 
noastră balerină din Deta
Fascinată de frumoasele dansuri ale prin-

ţeselor Disney, micuţa Ana Maria Czifra 
practică baletul de la vârsta de şapte ani. Sub coor-
donarea doamnei profesoare Alexandra Buzic a par-
ticipat încă de la finele anului 2018 la numeroase 
concursuri naționale şi internaționale, atat solo, cât 
şi cu trupa de dans.  În 2020, din cauza distanţierii 
sociale şi orele de curs s-au desfăşurat online, dar 
micuţa balerină nu a renunţat la pasiunea ei, ci a 
participat la concursuri online ( solo), organizate de 
catre ROK ART, obţinând şi Locul I, şi Locul II, la 
categoriile de dans adecvate vârstei sale. Mai mult, 
în perioada 30-31 ianuarie 2021, a avut ocazia să 
evolueze la un concurs online organizat de Dance 
World Cup Romanian Qualifer, unde, la secţiunea 
Mini Soli Street Dance şi Comercial, a obţinut Lo-
cul 2, calificându-se astfel în finala Dance word 
cup 2020/2021, care se va ţine în această vară (02-
10.07.2021) în Burgos, Spania. Mult succes, Ana 
Maria Czifra, micuţa noastră balerină!
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Pagină realizată de Roxana FuRDEAN

Poezia creştină  

Valeriu ANANIA 

Doamne, tinde-Ți patrafirul
peste fața mea de lut,
sufletu-mi neghiob și slut
să-l albești cu tibișirul
când amurgu-și toarce firul
peste-un pic de gând tăcut.  

Să-Ți vorbesc, ne-aud vecinii,
iar osanda e păcat;
eu stau pe un colț plecat
și îmi scriu povara vinii,
Iară Tu, la vremea cinii,
să-mi șoptești că m-ai iertat  

Aciuiați pe-o vatră nouă
vom purcede spre nou cânt;
eu, o mână de pământ,
Tu, lumină-n strop de rouă,
migăli-vom cartea-n două:
Tu, vreo trei, eu, un cuvânt.  

Și-ncălțându-Te-n sandale
să pornești pe drum stelar,
într-al slovelor chenar
eu opri-Te-voi din cale
și-n minunea vrerii Tale
Te-oi sorbi dintr-un pahar.  

Confessio 

Ovidiu DOȚA  -  Primar al comunei Topolovățu Mare

Se trece, încet, încet și 
iarna asta. Ca o poveste 

se trece. În uitare se duce. Vine 
ea, primăvara poate chiar îna-
inte de vreme și ne vom bucura 
ochii privind cum ninge, fără 
să bată vântul, florile din pruni. 
Fără să adie, măcar. Da, la pri-
măvară m-am gândit când cea-
sul de la bordul mașinii se apro-
pia de ora întâlnirii cu primarul 

comunei Topolovăț. La primăvară, pentru că oamenii 
harnici ai Topolovățului, iubesc primăvara, când pă-
mântul lor bun răsuflă cald sub soarele ca o vatră de 
jar rostogolită de cineva în poalele cerului. Și cu acest 
om, cu domnul profesor Ovidiu Doța, primarul acestor 
oameni, am stat de vorbă.  

Domnule primar, acum la mai bine de 100 de zile 
de la alegerile locale, acum când patimile s-au mai 
domolit, pot să vă întreb cum vi s-au părut ele, din 
punct de vedere etic?  

4Domnișoară Roxana, înainte de a le comenta 
din punct de vedere etic, voi spune că aceste alegeri 
au fost, datorită pandemiei, ușor neobișnuite pentru 

cetățeni și nu numai pentru ei. Din păcate și acum 
vin la partea etică din întrebare, a fost o campanie 
mult mai agresivă decât am cunoscut până acum, 
mai plină de ură și de răutate cum nu m-am așteptat 
să fie. Contracandidații primarului în funcție, și-au 
concentrat mesajele pe insulte, pe calomnii, pe neo-
menie într-un cuvânt.  

Ce ne lipsește nouă românilor în astfel de competiții, 
domnule primar?  

4Măsura, domnișoară, măsura și înțelegerea de-
plină a termenului „competiție”.  

Câți consilieri aveți din partea partidului dumnea-
voastră?  

4Avem șapte consilieri din 11, niciodată din câte 
cunosc eu, nu a mai existat o asemenea situație în 
care celelate partide să aibă fiecare câte un singur 
reprezentant. Dar nu acest lucru mi se pare esențial 
în urma victoriei în alegeri, important este ca toți îm-
preună să conștientizăm că ne aflăm într-o singură 
echipă pusă să reprezinte interesele cetățenilor.  

Cum se derulează proiectele pe fonduri europene, 
știind că localitatea dumneavoastră a știut și știe să 
pregătească bine dosarele necesare accesării acestor 
fonduri?  

4Din păcate, banii europeni vin sau mai bine zis 
se obțin din ce în ce mai greu chiar dacă noi pregă-
tim temeinic documentația.  

Birocrația, domnule primar.  
4Da, birocrația ne omoară. Întâlnim după cum 

poate vedea oricine, o birocrație dusă la extrem, 
excesivă. Domnișoară, faptul că stai să aștepți cinci, 
șase luni de zile pentru un simplu aviz, ar trebui să 
dea de gândit decidenților.  

Și totuși, aveți o serie de obiective atinse, ca să 
spun așa, proiecte realizate în anii din urmă.  

4Da, este adevărat, din păcate avem și unele 
proiecte care staționează dincolo de voința noastră.  

Dar din cauza cui?  
4Dacă vă spun, iar ne întoarcem la avize și apro-

bări. S-au, ajungem la firmele de construcții care își 
mută muncitorii de pe un șantier pe altul. Aceste fir-
me, câștigă patru, cinci licitații pentru diverse lucrări, 
vin, se apucă de lucru, apoi dispar, îi cauți, îți promit, 
revin după un timp dar nu pentru a-și continua lucrul, 
ci pentru a se plânge că nu au muncitori, că unii le-
au plecat în străinătate, că alții s-au îmbolnăvit, etc. 
Ori acest mod de lucru al firmelor contractate pentru 
anumite proiecte nu face decât să ne întârzie. 

Modul de lucru al firmelor contractate pentru anumite proiecte nu face decât sã ne întârzie

Anunţ important!   
Dragi locuitori ai comunei Topolovățu Mare, vă 

informăm că în data de 19.03.2021 în intervalul 
orar 10:30-18:30 se derulează campania de colectare a 
deșeurilor voluminoase de pe raza comunei. Locul de sta-
ționare a autoutilitarei va fi în spatele Bisericii din comună.  

Tipul deșeurilor colectate:  
- mobilier, saltele, canapele, covoare;  
- obiecte mari de folosință îndelungată;  
- altele decât deșeurile electronice și electrice.  

*                                                           
Atenție!  
- Se interzice amesteca-

rea deșeurilor voluminoase 
cu deșeuri periculoase sau 
alte deșeuri nepericuloase, 
cum ar fi cele reziduale sau 
reciclabile;  

- Nu se colectează 
transformatori, conden-
satori cu conținut PCB, 
deșeuri de echipamente 
electrice și electronice, 

produse cu conținut de azbest.  
*  

12. 03.2021 în intervalul orar 10:30-18:30, se va de-
rula campania de colectare a deșeurilor periculoase din 
deșeuri menajere de pe raza comunei noastre. Locul de 
staționare a autoutilitarei va fi în spatele Bisericii din co-
mună.  

Tipul deșeurilor colectate:  
- deșeuri periculoase din deșeuri menajere-ambalaje de la 
produse de igenizare;  
- baterii și acumulatori portabili;  
- ambalaje de la vopseluri, lacuri spray-uri;  
- ambalaje de la produse utilizate în amenajări interioare.  

*   
Atenție!  
- Se interzice amestecarea deșeurilor periculoase cu 

deșeurile nepericuloase;  
- Ambalajele care prezintă conținut de vopseluri, la-

curi, etc. vor fi ambalate în recipiente închise etanș;  
- Nu se colectează transformatori, condensatori cu 

conținut PCB, deșeuri de echipamente electrice și 
electronice, produse cu conținut de azbest. 

Rubrica şcolii  

când pui o întrebare, luminezi lucrurile

Eleva Raluca Spătaru din comuna Topolovățu Mare, ar dori să știe cum este corect: „Mi-am luat adidaşi 
Nike” sau „Mi-am luat încălţăminte sport Nike”? 

Dragă Raluca, folosirea termenului „adidas” iscă o serie de comentarii printre vorbitori, ne vom referi la epo-
nime, cuvânt provenit de la grecescul eponymus – cel care dă numele. În terminologia lingvistică, eponimele au 
trei înţelesuri, printre care şi acela de termen derivat de la nume proprii.  

Cuvântul „adidas” face parte din această categorie, desemnând iniţial pantofii de sport marca Adidas, de la 
numele unui cizmar german – Adolphe Dassler. Cu timpul, termenul s-a generalizat devenind substantiv comun, 
iar potrivit dicționarului, înseamnă „orice tip de încălţăminte sportivă”.  

Ținându-se cont de sensul actual al termenului „adidas”, asocierile „adidaşi Nike, Puma etc” sunt acceptate 
în limbă. De altfel, dicţionarele redau dublul sens al termenului – substantiv comun / substantiv propriu. În con-
secinţă, ambele variante, ale întrebării tale, sunt corecte.  

În aceeaşi „familie” a eponimelor intră şi cuvântul „xerox”, provenit de la numele primei companii de multi-
plicat Xerox Corporation. Din hipercorectitudine, mulţi sunt înclinaţi să creadă că termenul „xerox” este impro-
priu folosit cu sensul de „copie” sau „copiator”, însă, la fel ca în cazul lui „adidas”, de peste un sfert de secol, 
cuvântul s-a impus în limbă ca substantiv comun.  

Alte cuvinte, substantive comune, ce îşi au originea de la nume proprii, eponime ar fi: diesel (Rudolf Diesel 
–inginer german), sandviş (contele Sanwich), hermafrodit (Hermaphroditos – personaj mitologic), boicot (de 
la Ch. Boycot – proprietar irlandez), huligan (Patrik Hooligan – hot şi tâlhar irlandez), amper (André-Marie 
Ampère – fizician şi matematician englez). 

Din albumul
comunei de altădată

Anexă la o clădire de locuit din comuna Topolovăţu Mare construită 
la începutul secolului XX. Anexa este una masivă în concordanţă cu moda 
de la începutul secolului XX şi cuprinde sub acelaşi acoperiş grajdul ani-
malelor (în cazul acesta vaci şi cai), precum şi şopronul pentru căruţă.
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 Poşta redacţiei

cititorii ne întreabă, noi răspundem  
Doamna Ica Dumitru din 

comuna Victor Vlad 
Delamarina, ne cere informații 
privind pensiile cumulate cu 
alte venituri. 

Doamnă Dumitru, legislația 
actuală a pensiilor permite ca 
pensia pentru limită de vârstă 
să fie cumulată cu alte veni-
turi fără a impune o limită de 
valoare. Este însă o regulă care 
se va schimba în cursul acestui 

an, odată cu intrarea în vigoare a noii Legi a pensiilor. 
Noul act normativ va intra în vigoare la 1 septembrie. 
Sigur nu se interzice cumulul pensiilor cu alte veni-
turi, numai că se raportează diferit la veniturile ce pot 
fi obținute pe lângă aceasta.  

Mai exact, noua lege stabilește două excepții pen-
tru cumularea pensiilor în sistemul public cu orice alte 
venituri pentru care asigurarea în sistemul public de 
pensii e obligatorie:  

- soțul supraviețuitor nu va avea dreptul să cumule-

ze pensia de urmaș cu venituri mai mari decât câștigul 
salarial mediu brut;  

- persoana care s-a pensionat anticipat (pe timpul 
cât primește acest tip de pensie, nu și după, când de-
vine pensie pentru limită de vârstă) nu va putea cu-
mula pensia cu venituri lunare salariale, în baza unui 
contract de muncă, în calitate de funcționar public, în 
funcții elective, numit în cadrul autorității executive, 
legislative ori judecătorești.  

Pe de altă parte, spre deosebire legislația în vigoare 
până la 1 septembrie, cumulul pensiei va fi permis cu 
veniturile pentru care se datorează contribuții de asigu-
rări sociale (CAS), nu cu venituri dependente (salaria-
le) sau independente (PFA-uri, chirii, dividende etc).  

Asta înseamnă că se vor putea cumula cu pensia ve-
niturile salariale și cele independente (de exemplu, pe 
PFA), pentru care se datorează aproape întotdeauna CAS:  

- venituri din salarii sau asimilate salariilor;  
- venituri din activități independente;  
- venituri din drepturi de proprietate intelectuală;  
- indemnizații de șomaj;  
- indemnizații de asigurări sociale de sănătate. 

Am sat de vorbă pentru a 
realiza dialogul de mai 

jos, cu un om care refuză lipsa 
de griji și un om aflat de-o viață 
în galopul timpului, un om pre-
ocupat mereu să nu rămână da-
tor viitorului. Un interlocutor 
inteligent, de altfel inteligența 
domnului Sima este proverbială, 
o inteligență ascuțită și deseori 

caustică, de plăcerea de a fi caustică însă, nu din ace-
ea a răutății, căci altfel Ioan Sima este cunoscut ca 
un om cu un suflet mare și, de asemenea vestit pentru 
înțelegerea lui omenoasă și iertătoare de atâtea ori în 
împrejurări care poate că n-ar fi meritat iertare. Însă, 
uneori și această iertare a sa doare mai mult decât o 
pedeapsă în sine. Ioan Sima nu a făcut nimic de-a lun-
gul timpului său și al vieții sale fără o judecată atent 
cumpănită, iată de ce, spre cinstea sa, și la această 
vârstă, el refuză liniștea și lipsa de griji a pensionaru-
lui preferând munca.  

Domnule Sima, aș dori să aflu, din vasta dumnea-
voastră experiență, la alegerile locale, ce selectează 
alegătorul, partidul sau omul?  

4Omul! Roxana, hai să fim bineînțeleși, niciodată 
partidul, omul e totul. Și îți mai spun ceva, indiferent 
ce partid reprezintă și ce pregătire are un candidat la 

funcția de primar, dacă el este îngânfat, nu va fi ales 
și la fel, un om care a fost ales dar a mințit cetățenii în 
campania electorală, acela nu va mai fi reales.  

Domnule Sima, ce fel de oameni ați ocolit în viață?  
4Domnișoară, am ocolit în viață, omul fără 

omenie.  
Domnule Sima, un prieten comun, Vasile Todi, spu-

nea odată că un primar poate face dintr-o mediocrita-
te un parlamentar, dar niciodată un parlamentar, nu 
poate determina alegerea unui primar. Cum comentați 
această observație?  

4Avea mare dreptate. Dar că veni vorba de par-
lamentari, nici azi nu pot să înțeleg atitudinea lor 
după ce au fost aleși.  

Adică...  
4Adică, după ce au fost aleși, până la viitoarele 

alegeri, niciodată nu mai trec pe la comunele care 
i-au susținut. Nici măcar să dea „bună ziua”, că de 
ajutat oricum nu se deranjează să ajute. Și acum 
dacă îmi dai voie...  

Vă rog...  
4Am să mă duc cu amintirea în anii când un de-

putat din Marea Adunare Națională nu putea exista 
în acel forum dacă nu trecea prin comună, prin zona 
lui de alegere, ca să spun așa, iar atunci când trecea 
chiar se rezolvau problemele pe care oamenii i le 
prezentau. Pe când acum, le vezi mutra în campania 

electorală și când pleacă, duși sunt pentru patru ani. 
După aceea, iar se întorc.  

Dacă ar candida și parlamentarii pe liste separate 
ca primarii?  

4Ei, atunci se pot schimba lucrurile.  
Ați amintit de Marea Adunare Națională, acei 

deputați comuniști, locuiau, asemeni celor de azi la 
București?  

4Nu, mergeau de două-trei ori pe an și primeau 
o mică indemnizație pe lângă salariul primit de la lo-
cul lor de muncă. Păi, ăia nu stăteau pe banii oame-
nilor, ca ăștia, pe mii și mii de lei și nu fac nimic. Se 
ceartă unul cu altul, de ochii noștri și tot unul cu altul 
fac aranjamente între ei.  

Considerați că reducerea numărului de parlamen-
tari ar fi necesară?  

4Necesară și folositoare țării din punct de ve-
dere pecuniar. Am economisi ca țară mult mai mulți 
bani. Și vorbind de bani, aș vrea să pun și eu o între-
bare, se poate?  

Desigur.  
4De ce un parlamentar are dreptul la pensie 

specială și un primar nu?  
Domnule Sima, dacă v-aș ruga să-mi dați un sfat 

cum ar suna acel sfat?  
4Domnișoară, nu te duce niciodată la câștig cu 

un om prost. 

Am ocolit, în viaþã, omul fãrã omenie 
  Ioan SIMA  -  Viceprimar al comunei V.V. Delamarina

Pagină realizată de Roxana FuRDEAN  

De la 13 ani ...  !
Cel mai recent studiu privind consumul de alcool, tutun şi droguri făcut de Agenţia Naţională Antidrog în 

şcoli, arată că tinerii români consumă alcool de foarte devreme, chiar de la 13 ani. De asemenea, peste 
80% dinte elevi consumă alcool.  

Tinerii români ajung să bea alcool în jurul vârstei de 13 ani sau chiar mai devreme, Rezultatele sunt alar-
mante, atrag atenția atât psihologii cât și medicii toxicologi care susțin că acest obicei nesănătos le poate afecta 
adolescenților memoria și comportamentul.  

Din cei 82% dintre elevii români care consumă alcool, potrivit studiului ESPAD 7 procente au recunoscut că 
s-au intoxicat cu alcool. Un obicei despre care medicii specialiștii spun că poate avea urmări grave.  

Situația e cu atât mai gravă cu cât tinerii din România ajung să bea alcool în jurul vârstei de 13 ani sau chiar 
mai devreme. Cu mult peste media europeană. Psihologii cred că de vină sunt sărăcia, teribilismului și accesul 
facil la astfel de produse.  

Potrivit raportului, România depășește de două ori media europeană la consumul zilnic de tutun. Mai exact, 
5% din elevii români fumează, față de media europeană de aproape 3 procente. Pentru realizarea studiului, au 
fost chestionați 3764 de elevi din România cu vârste peste 16 ani.

În atenţia părinţilor  

Reflecţii despre educaţie  
Monahul IGNAtIE  

Consider că orice tânără care nu aspiră și nu se 
străduiește întru atingerea acestor trei țeluri 

creștine: moralitate, inclusiv decență, iubire, o căsăto-
rie temeinică și maternitate, o bună educație copiilor 
nu poate fi împlinită în viață.  

De dorit și minunat ar fi ca orice copil să cunoască 
numai aceste trei căi sau școli:  

1) a căminului, pentru a deprinde virtutea ascultării;  
2) a școlii, spre luminarea minții prin învățătura 

cărții;    
3) a Bisericii, întru dobândirea evlaviei, întărirea 

credinței și sporirea în har spre mântuire și desăvârșire.  
Mă îndoiesc că menirea de mamă adevărată poate 

fi întrecută de vreo profesie, carieră sau meserie din 
lumea aceasta în noblețe, importanță și valoare. 

Rubrica bisericii 

Casă mare-și duce-n spate,
Pe tălpici adevărate,
Iar pe unde trece lasă
Fir de-argint și de mătase.  
               *  

Nu-i băiat ca să nu-l știe.
Făurit e din hârtie,
Vânt puternic vrea și sfoară
Și-atunci zbârnăie și zboară.  

               *  
Tortul, untul, fripturica
Le-a vârât în el mămica,
Pare un dulap vopsit,
Înăuntru-i ger cumplit.  

trei ghicitori pentru cei mici   
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 oaia 
de Vermeº

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Mulţumesc doamnei Andreea teacă, pentru sprijinul acordat în realizarea acestei pagini / Roxana FuRDEAN

Din albumul Grădiniţei din 
Vermeş

   Preot Ion lIUBA

În apropierea comu-
nei Vermeș, privind 

așezarea de pe înălțimea dru-
mului, m-am întrebat câte 
povești s-au născut în acest 
loc frumos, povești despre 
oameni simpli din popor, des-
pre creaturi misterioase ale 
pădurilor și râurilor. Era o 

vreme când fiecare pâlc de case își avea povestea 
sa, și unele chiar creșteau și se răspândeau și prin 
împrejurimi, ajungând să fie cunoscute. În acest 
loc binecuvântat am stat de vorbă, ba mai bine zis 
am reluat un dialog inițiat luna trecută cu Prea-
onoratul Părinte Liuba.  

Preaonorate Părinte Ion Liuba, am vrut să vă 
întreb în rândul trecut al dialogului nostru, dacă 
s-a întâmplat, cândva, vreodată, să planeze umbra 
unei eclipse asupra hotărârii dumneavoastră de a 
fi preot?  

4Determinarea de a alege această chemare 
pot spune că o am încă din copilărie, chiar dacă 
mai târziu s-a estompat, dovadă că nu am urmat 
un seminar teologic, sau că am lucrat în alte do-
menii.  

Care este domeniul care a atras atenția dum-
neavoastră, fie și pentru puțin timp, de la calea de 
azi?  

4Având cam toți membrii familiei lucrători la 
căile ferate, am fost și am rămas, atras de acest 
domeniu, pe care îl consider o pasiune. Dar cum 
spuneam, din copilărie, bunicii, unul epitrop și al-
tul clopotar și străbunica mea care cânta la cor, 
mă luau cu ei în fiecare duminică la Sfânta Bise-
rică, unde îmi plăcea foarte mult pentru că mă 
întâlneam cu alți vecini și consăteni. Mai apoi, 
la vârsta școlară, mă implicam în alte activități 
ale bisericii, plăcându-mi să trag clopotele și 
cântarea la strană, recitarea apostolului și ajutor 
al preotului în altar. Un plus pentru noi cei care 
am făcut școala după anul 1989, a fost și faptul 
că am studiat și religia, și religia era una dintre 
orele preferate ale elevilor, cu pilde și întâmplări 

frumoase scrise în cărți frumos alcătuite și colo-
rate.  

Aceste bucurii, le-ați trăit și după ce ați venit 
într-un mare oraș?  

4Da, toate acestea le-am continuat și după 
mutarea la Timișoara, revenind des la parohia 
unde am crescut și făcând aceleași lucruri, ca de 
altfel și la noua parohie din cartierul timișorean 
Ronaț. Deci pot spune că îndrumarea a venit de 
la sine, pentru că am continuat să fac ce mi-a plă-
cut din copilărie.  

Preabunule Părinte, cum vedeți situația actua-
lă a școlii românești?  

4Pfff... chiar așa vreau să scrieți! Ca părere 
personală, și cred că și generală, școala noastră 
românească, domnișoară Roxana, nu mai este 
instituția care a fost și ar trebui să fie. Observ 
multe schimbări negative, este adevărat că sunt 
și altele bune, față de timpurile când eram eu 
elev...  

Un exemplu pozitiv care nu mai poate fi întâlnit 
prea des astăzi?  

4Un exemplu fiind respectul învățăceilor 
față de dascălii lor. Din vechime se considera 
că Familia, Școala și Biserica sunt temelia fun-
damentală a oricărei societăți umane care cau-
tă progresul spre civilizație. Dar, vezi dumnea-
ta, parcă, tot mai mult, în ultima perioadă de 
timp tocmai acestea nu se mai regăsesc printre 
prioritățile oamenilor, guvernelor și statelor. 
Este păcat, pentru că mersul societății umane 
afectează în mod eronat aceste fundamente ale 
omului.  

Părinte Liuba, alături de instituțiile fundamen-
tale ale unei așezări, se află și administrația loca-
lă. În ce relații vă aflați cu conducerea ei?  

4În privința relației pe care o avem, ca pa-
rohie, cu administrația comunei Vermeș, ne de-
clarăm mulțumiți. Atât Primăria, cât și Consiliul 
Local al comunei noastre, ne-au sprijinit la toate 
lucrările pe care le-am făcut la clădirile noastre.  

Îmi puteți da câteva exemple?  
4Desigur, asfaltarea aleii de acces de la 

șosea, la biserică, introducerea încălzirii cen-
tralizate la casa parohială, iar acum avem tot 
sprijinul generos al Primăriei în desfășurarea lu-
crărilor ample la exteriorul bisericii. Sperăm să 
reușim în viitor să reparăm și să înfrumusețăm și 
interiorul bisericii, dar toate la timpul lor. Doresc 
să adresez, în numele credincioșilor izgăreni, 
mulțumirile și considerația noastră domnului 
primar și Consiliului Local al comunei!  

Când v-am întâlnit azi, înainte de a porni re-
portofonul, am observat că lecturați un text pe in-
ternet. Despre ce este vorba?  

4Este vorba despre un text scris de un au-
tor anonim legat de acest flagel pandemic, din 
care, chiar vă citesc câteva rânduri: „În momen-
tul acesta, în care toți sunt panicați, ma gândesc 
numai la cât de mult respiră Pământul acum: avi-
oanele sunt la sol, mulți am lăsat mașinile in par-
care, fabricile nu mai poluează, iar oamenii stau 
liniștiti in casele lor. Cred că merită natura să se 
bucure și ea de un moment de respiro, așa că...
dragi păsări, toate animalele planetei, din apa, 
aer și de pe uscat... dragi copaci, dragi oceane, 
draga aer: Iertati-ne pentru cât de răi și egoiști 
am ajuns! Merităm tot ce avem acum, fiindcă noi 
nu știm să ne oprim decât atunci când suntem 
pedepsiți. Sper totuși să ne trezim curând ca 
după un vis urât și să trăim în armonie, măcar un 
pic mai bine ca înainte. Să dăm mâna cu toții și 
să ne iubim mai mult decât ne rănim... Să iubim 
oamenii... să iubim animalele... să iubim natura, 
amintindu-ne mai mult ca oricând că... Cineva 
acolo sus, ne iubește!”  

Cum ați dori, bunule Părinte, să încheiem acest 
dialog al nostru?  

4Cu toată stima, vă mulțumesc dumnea-
voastră și conducerii frumosului jurnal interre-
gional „Banatul”, atât de bine primit în comuna 
noastră, pentru prilejul de a mă putea adresa 
cititorilor din atâtea județe. Iar în încheiere, vă 
adresez tuturor îndemnul pe care îl primim la     
fiecare Sfântă Liturgie: „Sus să avem inimile!” 

Doresc sã adresez, în numele credincioºilor izgãreni, 
mulþumirile ºi consideraþia noastrã domnului primar ºi Consiliului Local al comunei 

Îndemn duhovnicesc 

Alegerea cărţilor 
Părintele - Ioil IANAKOPOuLOS  

 A fost odată, un timp în care chiar exista „prima zi de grădiniţă”...

Tr e -
buie 

să fim foarte 
atenți la ale-
gerea cărților 
pe care le ci-
tim, pentru că 
timpul este 

foarte prețios și nu trebuie să-l irosim cu cărți su-
perficiale și prostești. O carte care nu merită să o 
citești a doua și a treia oară, nu trebuie citită nici 
prima oară. 

Sfatul medicului

Vitamina „soarelui” 

Dragi cititori, vitamina D, cunoscută și ca 
vitamina „soarelui” a fost descoperită ca 

fiind esențială atunci când s-a constatat că este ne-
cesară pentru tratamentul rahitismului. O deficiență 
a vitaminei D poate rezulta din expunerea inadec-
vată la lumina soarelui. Dacă sunteți supraponde-
ral sau obez, sunteți în pericol de a avea deficiență 
de vitamina D. O recenzie recentă a 23 de studii a 
arătat că subiecții obezi aveau rate de deficiență de 
vitamina D cu 35% mai mari comparativ cu cei cu 
greutate normală și cu 24% mai mari comparativ 
cu supraponderalii. 
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

HOTĂRÂREA nr. 1 din 28.01.2021, privind apro-
barea planului de acțiuni și lucrări de interes local pe 
anul 2021 Amplasamentele unde se vor repartiza ore-
le de muncă, pentru beneficiarii Legii nr. 416/2001 
privind venitul minim garantat din comuna Coșteiu.  

*  
HOTĂRÂREA nr. 2 din 28.01.2021, privind apro-
barea rețelei școlare a unităților de învățământ de pe 
raza U.A.T Coșteiu pentru anul școlar 2021-2022.  

*  
HOTĂRÂREA nr. 3 din 28.01.2021, privind apro-
barea Regulamentului de administrare și funcționare 
al Capelei Mortuare din Comuna Coșteiu.  

*  
HOTĂRÂREA nr. 4 din 28.01.2021, privind aproba-
rea Rapoartelor de reevaluare a imobilizărilor corpo-
rale din domeniul public / privat al Comunei Coșteiu.  

*    

HOTĂRÂREA nr. 5 din 
28.01.2021, privind înregistra-
rea comunei Coșteiu în Sistemul 
național electronic de plată on-
line a taxelor și impozitelor utilizând cardul bancar 
(S.N.E.P.).  

*  
HOTĂRÂREA nr. 6 din 28.01.2021, privind com-
pletarea impozitelor și taxelor locale pentru anul 
2021.  

*  
HOTĂRÂREA nr. 7 din 28.01.2021, privind nomi-
nalizarea reprezentanților Consiliului Local al comu-
nei Coșteiu în comisia pentru evaluarea secretarului 
general al comunei Coșteiu  

*    
HOTĂRÂREA nr. 8 din 28.01.2021, privind alege-
rea viceprimarului Comunei Coșteiu. 

  transparenţa administrativă

Coşteiu una din cele mai bine gospodărite comune ale judeţului, 
împlineşte, în acest an, 542 de ani de atestare documentară. În imagine, 
Căminul Cultural şi sediul administraţiei locale, iar în partea dreaptă a 
fotografiei clădirea modernă a şcolii. 

Din albumul primăriei  

 Petru CAREBIA -  Primar al comunei Coșteiu

Afară începuse să se lu-
mineze. Mijloc de fe-

bruarie. Picături mari de rouă 
scânteiau pe luciul câmpiei, 
adierile înviorătoare ale vân-
tului zvântau pământul, pe care 
ploile lăsaseră băltoace întin-
se, adevărate revărsări de ape 
care străluceau sub razele soa-
relui. Am ajuns cu mult înainte 
de ora stabilită cu domnul pri-

mar, astfel că m-am îndreptat spre „Casa Stăvilar” 
de la Coșteiu singura construcție cu caracter tehnic 
care figurează în lista monumentelor istorice din 
județul Timiș. Un loc odihnitor, unde liniștea locului 
este întreruptă doar de susurul apei. Apoi, când cea-
sul m-a atenționat, am pornit spre primărie.  

Domnule primar, se împlinește în această lună, un 
an de zile de restricții, un an greu.  

4Greu, ai dreptate, domnișoară Roxana, aceas-
tă pandemie a bulversat, pur și simplu, viața noas-
tră de zi cu zi, obiceiurile noastre, gradul de socia-
lizare și atâtea și atâtea altele. Problema care mă 

sperie, ca pe toată lumea dealtfel, este incapaci-
tatea temporară a specialiștilor de a eradica acest 
flagel. Sigur, a apărut vaccinul, dar...  

Domnule primar, cum spuneați în interviul tre-
cut, nu ați lăsat jos stindardul muncii nici în aceas-
tă perioadă, ci ați continuat eforturile pentru buna 
desfășurare a activității.  

4Este firesc, noi, indiferent de perioada calen-
daristică, dar nu indiferenți față de „covid”, ne-am 
continuat activitatea finalizând în acest timp o se-
rie de lucrări necesare comunității.  

Domnule primar, știți că oamenii din comuna 
dumneavoastră și nu numai ei, se gândesc cu nostal-
gie la sărbătorile organizate în cadrul comunei?  

4Parcă numai ei... draga mea și eu deseori mă 
gândesc cu bucurie amestecată cu tristețe la întâl-
nirile prilejuite de anumite sărbători pe care, din 
păcate, iată de mai bine de un an, nu le-am mai pu-
tut ține.  

Și dumneavoastră ați avut mereu o bogată agendă 
culturală.  

4Bogată este puțin spus, foarte bogată, 
domnișoară profesor, noi  am avut o activitate 

culturală foarte bogată pe raza comunei, cunos-
cută dincolo de hotarele, nu numai ale comunei și 
județului, ci și ale țării prin prezența pe scenele de 
spectacol ale ansamblului „Florile Stăvilarului”. Dar 
prin „Agenda Culturală” de care ai amintit dum-
neata, noi am mai dezvoltat și diverse activități 
educative în cadrul școlii din comuna noastră. Tot 
în această ordine de idei, trebuie amintite și „Zilele 
comunei”, ori sărbătorile de iarnă, acțiuni pe care 
mereu le-am susținut din bugetul local.  

Mă uit la dumneavoastră, domnule primar când 
amintiți de acele manifestări, cu un ochi râdeți și cu 
celălalt plângeți.  

4Draga mea, îmi doresc cu tot sufletul să-mi 
văd iar consătenii bucurându-se, împreună, la „Zi-
lele comunei”.  

Vă par îndepărtate, domnule primar acele timpuri?  
4Să știi că da și cu regret spun că va mai tre-

ce multă, foarte multă vreme până ne vom învinge 
teama de a ne bucura împreună.  

Domnule primar, vă mulțumesc pentru bunăvoința 
de a mă primi să realizez acest dialog.  

4Cu mare plăcere. 

Îmi doresc cu tot sufletul sã-mi vãd iar consãtenii bucurându-se, împreunã, la “Zilele comunei”  

Anunţ important!   

Dragi cetățeni ai comunei Coșteiu, vă prezen-
tăm, mai jos, programul de preluare a acte-

lor pentru cadastru sistematic. Intabulări gratuite. 
Program Preluare Acte Cadastru Sistematic - 

Localitatea Coșteiu
Data Program Interval Nr. Postal

11.02.2021 10:00 - 15:00 1-50
12.02.2021 10:00 - 13:00 51-100
15.02.2021 10:00 - 15:00 101-150
16.02.2021 10:00- 15:00 151-200
17.02.2021 10:00 - 13:00 201-250
18.02.2021 10:00 -15:00 251-300
19.02.2021 10:00 - 13:00 301-350
22.02.2021 10:00 - 15:00 351-400
23.02.2021 10:00 - 15:00 401-450
24.02.2021 10:00 - 15:00 451-500
25.02.2021 10:00 - 15:00 501-550
26.02.2021 10:00 - 13:00 551-600
01.03.2021 10:00 - 15:00 601-650
02.03.2021 10:00 - 15:00 651-700
03.03.2021 10:00 - 15:00 701-750
04.03.2021 10:00 - 15:00 751-800
05.03.2021 10:00 - 15:00 ultima zi

Rubrica credinţei  

Rugăciuni pentru cei mici  
Doamne, Doamne, ce minune!
Vine către mine
Îngerașii lin coboară,
Ce frumos, în prag de seara!
Copilaș, Domnul Iisus,
Pe-o rază vine de sus.
Fiu al Tatălui Ceresc,
Doamne, Doamne-Ți mulțumesc!
În minunea ce ne vine,
Ne-ai trimis mare minune,
Cea mai mare pe pământ,
Pa Iisus, pe Domnul Sfânt!  

*  
Maică Preacurată te rugăm frumos
Roagă-Te îndată domnului Hristos
Să ne dăruiască ajutorul său
Și să ne ferească de tot ce e rău!
Amin! 
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Din albumul comunei 

Ioan GUȚU - Primar al comunei Birchiș

Oare câți știu că viața 
statornică în comuna 

Birchiș, dacă avem ca punct de 
reper satul Ostrov, împlinește în 
acest an, frumoasa vârstă de 852 
de ani? 852 de ani de când viața 
statornică a început să se înfiripe 
pe aceste pământuri, întocmai ca 
o plantă care, încearcă să se prin-
dă de glie cu toate rădăcinile ei, 
pentru a putea crește. Pe locurile 

altădadă pustii, acum 852 de ani, apăruseră cu încetul 
așezări omenești cu gospodării temeinice. Dar viața s-a 
dezvoltat în aceste ținuturi abia după ce ele au trecut în 
stăpânirea Mocioneștilor, boieri care au arătat multă 
stăruință în orânduirea proprietăților lor, oameni care 
au arătat multă bunătate și înțelegere pentru țăranii lo-
cului, clădind școli și Biserici și apărând drepturile lor 
cu sfințenie. Cu primarul de azi al acestei comune, am 
stat de vorbă pentru toți cititorii noștri.  

Domnule primar, înainte de a intra în biroul dum-
neavoastră, am aruncat ochii, cum se spune, prin oco-
lul gospodăriei dumneavoastră administrative și vă 
mărturisesc sincer că sunt plăcut impresionată.  

4Mă bucur.  
Vedeți, noi stăm de vorbă în cea de-a doua lună a 

anului, o lună a iernii, și după ce am văzut în parcul 
auto al primăriei, pot spune că nu aveți a vă teme de 
iarnă.  

4Da, nu ne temem de niciun anotimp. Domnișoară 
Roxana, primăria Birchiș s-a dotat în ultimul timp cu 
mai multe utilaje, toate de ultimă generație și ex-
trem de utile, utilaje din care aș aminti: autobascu-
lantă nouă cu o capacitate de 16 tone, cu ajutorul 

căreia se transportă piatră oriunde este nevoie; bul-
doexcavator nou-nouț…  

Prin ce program?  
4Achiziționat prin programul GAL; tractor cu 

remorcă; un alt tractor cu încărcător; mașină; lamă 
pentru deszăpezire etc. Avem, carevasăzică, tot ce 
ne trebuie pentru lucrările utilitar-gospodărești.  

Sunteți primar de mai bine de 24 de ani, vă amintiți 
ce mijloace utilitar-gospodărești existau în curtea pri-
măriei?  

4Sigur că îmi aduc aminte, în urmă cu 24 de ani, 
când am călcat pentru prima oară în primăria din Bir-
chiș, trebuia să ne împrumutăm și de o… roabă.  

Domnule primar, se schimbă văzând cu ochii co-
muna dumneavoastră.  

4Da, dincolo de orice modestie, în ultimii ani am 
construit mult și am reușit să ducem la bun sfârșit 
proiecte importante, în toate domeniile, pentru a 
continua dezvoltarea comunei. Și așa cum spuneți, 
în acești ani, cu sprijinul colegilor din primărie, al 
consătenilor și al președintelui Consiliului Județean 
Arad, domnul Iustin Cionca, am putut dezvolta și 
duce la bun sfârșit, o serie de proiecte pentru co-
munitatea noastră, proiecte care au schimbat fața 
localităților aparținătoare comunei Birchiș.  

Putem aminti câteva din ele?  
4Desigur, am reușit de-a lugul anilor să ducem 

la bun capăt o serie de proiecte, astfel că am putea 
consemna încheierea reabilitării sediului primăriei, 
din fonduri proprii. Apoi am realizat un teren de 
sport multifuncțional în localitatea Birchiș, doi ki-
lometri de trotuare în Căpâlnaș. De asemenea, am 
asfaltat un drum comunal Căpâlnaș – limită județ 
Timiș.  

Este de-a dreptul minunat acest drum, atât prin uti-
litatea sa, cât și prin construcție. Prin ce program l-ați 
asfaltat?  

4Pe programul PNDL. Apoi mai sunt cei doi kilo-
metri de trotuare, care vor face legătura între cen-
trul localității Căpâlnaș și noul spital de psihiatrie.  

O adevărată panglică asfaltată acest trotuar. Ce se 
va întâmpla cu castelul, domnule primar?  

4După cum se știe, castelul în care își desfășoară 
acum activitatea Spitalul de Psihiatrie a fost retro-
cedat.  

O bijuterie!  
4Da, castelul familiei nobiliare Mocioni are o ve-

chime de aproximativ 150 de ani și este înconjurat de 
un parc dendrologic cu specii foarte rare de arbori, 
în timp ce clădirea e copia fidelă a „Micului Trianon”.  

Ați discutat cu proprietarul acestei reședințe nobi-
liare ce are de când să facă cu ea?  

4Am discutat telefonic cu proprietarul castelu-
lui și l-am întrebat ce are de gând să facă cu clădirea 
istorică. Mi-a lăsat de înțeles că dorește să îl dea în 
chirie sau să îl vândă. Un lucru este, însă, cert: Spita-
lul de Psihiatrie se va muta, în acest an, la marginea 
localității Căpâlnaș, într-o clădire nouă, modernă ce 
va asigura condiții de lucru extrem de bune cadrelor 
medicale și de tratament bolnavilor.  

Cu ce fonduri se va construi acest spital?  
4Clădirea va fi construită din fonduri de la Con-

siliul Județean Arad, pe un teren pus la dispoziție de 
primăria comunei Birchiș.  

Domnule primar, vă mulțumesc, atât pentru buna 
primire, cât și pentru acest dialog.  

4Cu multă plăcere. 

În ultimii ani am construit mult ºi am reuºit sã ducem la bun sfârºit proiecte importante, în toate domeniile  

Vorbindu-mi, domnul primar, 
în interviul din această pa-

gină despre castelul familiei aromâ-
ne Mocioni din Căpâlnaș și făcând 
trimitere domnia sa la „Micul Tria-
non”, prezentăm cititorilor noștri cele 
două reședințe nobiliare, construite la 
o distanță de 111 ani unul de altul și 
pentru a ilustra asemănarea lor.  

Micul Trianon, „Petit Trianon”, în 
franceză, este un castel situat în parcul 
Palatului Versailles din Franța. A fost 
proiectat de Ange-Jacques Gabriel 
la ordinul regelui Ludovic al XV-lea 
pentru metresa sa, Madame de Pom-
padour, și construit între 1762 și 1768.  

Madame de Pompadour a mu-
rit cu patru ani înainte de finalizarea 
construcției, astfel că ulterior Micul 

Trianon a fost ocupat de succesoarea 
ei, Madame du Barry.  

*  
Palatul din Căpâlnaș, a fost con-

struit între anii 1876-1879, sub pa-
tronajul Ecaterinei Mocioni – fiica 
lui Ioan Mocioni de Foen - și a so-
tului sau, Mihai Mocioni. Planurile 
palatului au fost întocmite în 1867 de 
arhitectul vienez Otto Wagner, iar de 
execuţia lucrărilor s-a ocupat, cel mai 
probabil, arhitectul Kallina Mór, res-
ponsabil şi de cripta familiei Mocioni, 
construită pe domeniul din Foeni.   

Palatul Mocioni din Căpâlnaș, este 
construit într-un spirit clasicizant, de 
factură eclectică, fiind inspirat, după 
cum se poate remarca, de modelul 
Micului Trianon din Versailles. 

 Poşta redacţiei

cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnul Casian Frențiu din comuna Birchiș, 
ne întreabă dacă poate recupera zilele din 

concediul de odihnă pe care nu l-a luat anul trecut? 
Domnule Frențiu, discuţiile legate de ceea ce se 

întâmplă cu concediile de odihnă apar întotdeauna 
în rândul angajaţilor mai ales la începutul anului 
când aceştia constată că nu şi-au efectuat toate zi-
lele de concediu disponibile pentru anul anterior. 
Angajaţii care nu şi-au luat cele 20 de zile legale 
minime de concediu de odihnă în 2020 pot solicita 
angajatorului să le acorde până la jumătatea anului 
2022.  

În acest sens, iată ce prevede Codul muncii 
pentru angajaţi, în ceea ce priveşte concediile de 

odihnă.  
Art. 144. Intangibilitatea dreptului la concediu de odihnă.  
(1) Dreptul la concediu de odihnă anual plătit este garantat tuturor salaria-

ţilor.  
(2) Dreptul la concediu de odihnă anual nu poate forma obiectul vreunei 

cesiuni, renunţări sau limitări.  
Art. 146. Efectuarea şi compensarea concediului de odihnă.  
(1) Concediul de odihnă se efectuează în fiecare an.  
(2) În cazul în care salariatul, din motive justificate, nu poate efectua, in-

tegral sau parţial, concediul de odihnă anual la care avea dreptul în anul ca-
lendaristic respectiv, cu acordul persoanei în cauză, angajatorul este obligat 
să acorde concediul de odihnă neefectuat într-o perioadă de 18 luni începând 
cu anul următor celui în care s-a născut dreptul la concediul de odihnă anual.  

(3) Compensarea în bani a concediului de odihnă neefectuat este permisă 
numai în cazul încetării contractului individual de muncă.  

Conform prevederilor Codului Muncii, zilele de concediu neefectuate în 
anul 2020 se pot lua până la data de 30 iunie 2022. 

Micul Trianon Palatul din Căpâlnaș
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Profesor - Iosif MINNICH 

Începuse iar ploaia și 
dimineața când se lu-

mina și se mai potolea țârâiala 
aceea infernală și de departe se 
ridicau zdrențele cețurilor albi-
cioase câmpul tot răsufla ca un 
animal istovit, o răsuflare ume-
dă și cu miros de frune putrezite. 
Pe unele coșuri începuseră să se 
ridice fuioare de fum albăstrui 
și copiii, începură să se arate pe 

drum. Oare chiar va începe școala?  
Domnule profesor, chiar începe școala?  
4Așa se pare.  
Domnule Minnich am venit astăzi la dumnea-

voastră pentru a întâlni dascălul și nu omul din 
administrație, astfel că vă întreb dacă această peri-
oadă de interdicție, de închidere a școlilor, de studiu 
online, a fost o hotărâre înțeleaptă?  

4Domnișoară Roxana, după câte cunosc și dum-
neata ești dăscăliță, astfel că știi la fel de bine ca 
mine, că datorită pandemiei această hotărâre luată 
la nivel guvernamental a fost necesară. Cât despre 
utilitatea ei, privite lucrurile prin prisma corpului di-
dactic, la întrebarea dacă a fost și benefică din punct 
de vedere educațional, putem să avem rezerve îna-
inte de a răspunde.  

Dacă putem să reflectăm asupra răspunsului, ur-
mările acestei perioade se pot bănui ușor.  

4Este adevărat și asta pentru că elevii, au stat un 
timp mult mai îndelungat în fața calculatorului, și asta 
în detrimentul relațiilor care se statorniciseră cu pro-
fesorii, cu colegi și cu întreaga societate până la urmă.  

Domnule profesor, sunteți dascăl de matematică, 

se spune că la această materie, cine pierde o zală din 
lanțul logicii, greu îl mai poate face întreg. Ce părere 
aveți?  

4Da, este adevărat, dar pierdut nu e nimic atâta 
timp cât există dorința de a recupera a elevului. Si-
gur, recuperarea materiei neînsușite va fi grea, foar-
te grea atât din punctul de vedere al elevului care 
nu a participat la cursuri cât și al dascălului, care va 
trebui să facă ore de recuperare a materiei, dar, cum 
spuneam, cu dorință și răbdare, cu multă răbdare și 
perseverență, se poate ajunge la limanul înțelegerii.  

Domnule profesor, care considerați că este anul cel 
mai important al întâlnirii elevului cu matematica?  

4Este bine că îmi adresați această întrebare 
pentru că astfel, elevii pot afla că matematica nu 
are un an mai important decât celălalt, ea trebuie 
asimilată permanent, cum ați spus în exemplul cu 
„zala lanțului”. Dar pentru că finalitatea o reprezin-
tă examenele de capacitate și respectiv de bacala-
ureat mulți consideră că anii terminali sunt cei mai 
importanți.  

Învățământul de azi este mai bun decât cel de până 
în 1989?  

4Învățământul, domnișoară profesor, este la 
fel, cine vrea să învețe învață în orice condiții.  

Vă puteți aminti un moment de reală satisfacție ca 
dascăl?  

4Momentele de satisfacție sunt acele clipe 
când, reîntâlnindu-mi foștii elevi, ei mi-au mulțumit 
pentru sprijinul pe care li l-am dat în anii de școală.  

Ce rol joacă familia în relația cu școala?  
4Eu consider că aportul familiei este esențial și 

trebuie să fie egal cu cel al elevului în relația cu școala.  
Se simte, domnule profesor, o pierdere de autoritate 

a dascălului în acești ani?  
4Din păcate, da, există o pierdere a autorității și 

nu numai a dascălului. Pentru că la noi democrația 
înseamnă în general doar drepturi, dar nu și obligații.  

Dincolo de poziția dumneavoastră în aparatul ad-
ministrativ al comunei Sânandrei, care este relația în-
tre primăria comunei și școala din localitate?  

4Este o relație foarte bună, o relație de colabo-
rare și de sprijin real din partea conducerii primăriei.  

Sunteți, de ani de zile, un camarad de drum, al 
domnului primar Coman…  

4Da, pentru că între noi, între mine și domnul 
primar s-a statornicit o colaborare foarte bună, 
susținută de fructuoase realizări.  

Îmi puteți da un exemplu?  
4Vă pot da multe exemple, dar pentru că până 

acum am vorbit despre învățământ, am să mă limi-
tez a aminti de susținerea permanentă a școlilor și a 
grădinițelor de pe raza comunei.  

Domnule profesor, ce apreciați mai mult la un elev?  
4Dorința de a învăța.  
Dar la un om?  
4Sinceritatea și corectitudinea.  
Care este matematicianul dumneavoastră preferat?  
4Fără a mă gândi prea mult, Pitagora și pentru 

că ceea ce el a descoperit acum aproape 2000 de ani 
se folosește și se aplică și în ziua de azi. Și nu numai 
în teorie, ci și în practică.  

Dar poetul preferat?  
4Adrian Păunescu.  
Cu ce mesaj, pentru cetățenii comunei Sânandrei, 

ați dori să încheiem acest dialog?  
4În aceste vremuri de groaznică pandemie do-

resc să urez tuturor consătenilor mei, sănătate! 

Între mine ºi domnul primar s-a statornicit o colaborare foarte bunã, susþinutã de fructuoase realizãri 

Pentru că rata de infectare cu virusul SARS COV 2 a scăzut 
în comuna Sînandrei, ajungând la o incidență de 2,45 la 

1000 de locuitori, în data de 08.02.2021 elevii au putut începe 
cursurile în Scenariul 2. Acest lucru presupune prezența fizică a 
tuturor preșcolarilor, a elevilor din ciclul primar și a celor de clasa 
a VIII-a. Elevii din clasele a V-a, a VI-a și a VII-a vor continua 
învățământul online.  

Cu acest prilej, domnul Claudiu Coman, primarul comunei 
Sânandrei, adresându-se părinților a spus: „Toate instituțiile sunt 
pregătite astfel încât copiii dumneavoastră să fie in siguranță. 
Școala va ține legătura permanentă cu dumneavoastră prin inter-
mediul cadrelor didactice.  

În imagine, Şcoala din Sânandrei.  

 Rubrica elevilor 

Elevii ne întreabă, 
noi răspundem 

Eleva Mirela 
Drăgoi din co-

muna Sânandrei, ne în-
treabă despre originea 
expresiei „A bate în 
lemn” și a superstiției 
pe care o exprimă. 

Dragă Mirela, „A 
bate în lemn” este o expresie apotropaică adică are 
funcţie de protecţie, adică indică gestul de a bate sau a 
atinge o bucată de lemn, cu scopul de a alunga spiritele 
rele, de a evita o situaţie ispititoare, dar care nu ar fi be-
nefică, de a anihila o predicţie nefavorabilă, de a păstra 
şansa unui lucru bun.  

Expresia este atât de cunoscută, încât avem impre-
sia că aparţine limbii şi tradiţiei noastre. În realitate, 
este prezentă în foarte multe limbi, cu acelaşi sens, 
originea acesteia fiind destul de incertă. Cei mai mulţi 
folclorişti spun că expresia „A bate în lemn” s-ar păstra 
din timpuri foarte vechi, când se credea că, în trunchiul 
copacilor, îşi aveau sălaşul spiritele bune, zâne, driade 
sau nimfe ale pădurilor şi alte creaturi mitologice. 

Rubrica bisericii 

Ana - este unul dintre numele cele mai larg răspândite, atât la noi, cât şi în 
întreaga lume creştină. După cum Ioachim n-are corespondent feminin, 

nici Ana n-are corespondent masculin. De la el s-au format şi nume derivate, ca 
Aneta şi Anca (Ancuţa), sau compuse, ca Mariana, Ana-Maria, Anabela etc. Dimi-
nutivele sunt destul de numeroase: Anişoara, Anica, Aniţa, Anuţa, dar şi, sub in-
fluenţă occidentală, Ani sau Aniţa. Originea numelui este tot evreiască (Hannah), 
acesta fiind rudă cu masculinul Anania (Hananyah) şi având semnificaţia „Iahve a 
avut milă”, sau „Iahve s-a îndurat”.  

Sfânta Ana a fost bunică după trup a Domnului nostru Iisus Hristos. Venea din 
seminţia lui Levi, fiind fiica lui Matan preotul şi al Mariei, soţia sa. Cei doi au avut 
trei fete: Maria, Sovi şi Ana. Cea din urmă, Ana, s-a căsătorit cu dreptul Ioachim. 
Prin multă rugăciune Sfânta Ana a născut-o pe Maria, Născătoarea de Dumnezeu. 

Povestea numelor - Ana

toate instituţiile sunt pregătite astfel încât copiii 
dumneavoastră să fie în siguranţă!    

Primar - claudiu cOMAN

Începând din luna ianuarie 2021 se pot plăti 
taxele locale la caseria primăriei Sânandrei 

sau online prin Ghiseul.ro. Toți cei care își achită 
taxele până în 31 martie 2021 au reducere 10%.  

Program caseriei Primăriei comunei Sânandrei 
este următorul:  

Luni-Marţi-Miercuri și Joi de la ora 8:00-14:30;         
Vineri de la 8:00-14:00. 

În atenţia cetăţenilor  
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TrisTeŢea, ca Şi prOstia, este cOntagiOasă 

Vasile tODI

D omnule Vasile Todi, în luna iunie a anului 
care a trecut, într-un interviu publicat 
în «Almanahul Dobrogea», spuneați: 
„Omenirea se află la o răspântie și în 

curând vom fi martori sau invitați la câteva clivaje 
istorice. Lumea nu va mai fi la fel după acest 
exercițiu planetar gândit și pregătit ireproșabil de 
elita ei intelectuală.” Se pare că ați făcut o predicție 
exactă.  

Și tristă, în egală măsură. Da, omenirea a intrat în 
timpul aghiorit.  

Cum vom evolua?  
Precum în taigaua siberiană. Pentru multă, foarte 

multă vreme, precum în taigaua siberiană, acolo unde 
băștinașii sunt educați să prevadă todeauna eventualitatea 
de a se întâlni cu o fiară. Dar, mai neplăcută este 
întâlnirea cu un om. Dacă întâlnind fiara atât vânătorul, 
cât și animalul știu ce au de făcut, cu totul altfel se pune 
problema atunci când este vorba de un om, când te 
întâlnești cu un om despre care nu știi nimic. De aceea, 
tradiția a instituit o anume normă de conduită. Un om 
care zărește un alt om se cuvine, mai întâi și întâi, să 
se ascundă și să-și pună arma în poziție de tragere. Așa 
vom trăi dragă colegă, pentru multă, foarte multă vreme, 
vom trăi cu arma fricii de om, la ochi.  

Ce ciudat, lumea caută un elixir al tinereții de sute 
de ani și ea nu poate găsi un vaccin...  

Ei, căutarea elixirului a înnebunit mulți oameni și 
să știi că, uneori, pe alte paliere ale efectului, căutarea 
a dat și roade. Gândește-te numai la celebrul medic 
evreu Serge Voronoff, pionierul a ceea ce azi numim 
„Viagra”, vizitat de atâtea capete încoronate aflate în 
căutarea tinereții fie ea și sexuală.  

Sau mai ales...  
El a fost omul la care a apelat și regele Carol al 

II-lea, în privința afecțiunii de care suferea,  asemeni 
lui Ludovic al XV-lea, un alt adevărat priap pentru 
care doamna de Pompadour era ceea ce a fost Elena 
Lupescu pentru suveranul român.  

Și l-a vindecat pe Carol?  
Asta nu știu, dar cercetătorul a devenit chiar 

personaj literar. În romanul lui Mihail Bulgakov 
„Inimă de câine”, imaginea profesorului Filipp 
Filippovici este inspirată din viața acestui savant. 
Vornoff era mai ales cunoscut pentru transplanturile 
de glande și țesuturi testiculare de la cimpanzei la 
om și spun asta pentru ca cititorii care nu-l cunosc 
pe celebrul chirurg Vornoff, să înțeleagă mai ușor 
epigrama lui Păstorel din 1931, menită lui Nicolae 
Iorga: «La Voronoff un cimpanzeu / Zărind pe Iorga 
pe cărare, / Gândea: „ce bine că-i mai mare / De-l ia 
pe el, poate scap eu!”».  

Domnule Vasile Todi, de aici din codrii Munților 
Zărand, din pridvorul căsuței cu pârâu în fața porții, 
cum se vede lumea?  

Lumea urbană, dacă la ea te referi, nu se vede și 
nici eu nu-i caut oamenii atâta vreme cât oamenii ei 
sunt siliți să stea la doi metri distanță unul de altul cu 
masca pe față și amurgul între ei. Draga mea, eu nu 
am plecat din Timișoara de teama avariei epidemice, 
ci din pricina tristeții oamenilor. Roxana, tristețea 
este contagioasă ca și prostia. Cât privește acest loc 
binecuvântat, aici este atâta liniște că aud cum picură 
tihnit seva în mesteceni timp în care, pot admira în 
voie inteligența animalelor și veselia păsărilor. Cât 
despre culorile iernii... vezi și dumneata.  

Credeți că acest coronavirus va ușura instaurarea 
unei noi ordini mondiale?  

Și dumneata ești preocupată de povestea asta?  
Precum auziți.  
Dragă, îmi este greu să înțeleg de ce lumea de 

azi se teme de ceea ce ea numește o nouă orânduire 
mondială.  

Se teme, poate, pentru că nu înțelege...  
Eu cred că se teme pentru că uită, uită sau nu știe 

că începând din secolul al XVII-lea, când cardinalul 
Richelieu a gândit o nouă ordine internațională bazată 
pe statul-națiune, la fiecare 100 de ani, alți „arhitecți”, 
impuneau o nouă ordine, vezi cazul Angliei în secolul 
al XVIII-lea, când a lansat conceptul de echilibru al 
puterii, sau, ulterior, al genialului Metternich, care în 
numele Austriei a reconstruit în secolul al XIX-lea, 
unitatea Europei.  

Credeți în viitorul unității Europei de azi?  
Eu cred că această Uniune Europeană, care 

reproduce idealul marelui Imperiu Carolingian și al 
Sfântului Imperiu Roman de Neam Germanic se află 
pe un drum bun. Bun, dar costisitoar. Europa, pentru 

încă două, trei veacuri nu se va mai situa pe o poziție 
dominantă, decidentă în conducerea lumii. Europa nu 
mai este ce-a fost odată, mai exact până în 1917, cum 
nici America nu mai este aceea din 1945 când 35% din 
întreaga producție economică a lumii era americană.  

Și în acest caz, acum…  
Acum, se află în blocstarturi China, Japonia, India 

și eterna Rusie, singura țară din lume care își schimbă 
forma necontenit și căreia geografia îi modelează 
istoria. Amintind însă de forța Americii din '45, trebuie 
să ne gândim că peste 20 de ani, această performanță 
va fi atinsă de China, și asta nu o spun eu, ci Robert 
Fogel, care nu degeaba este laureat al Premiului Nobel, 
China, spune el, va deține 40% din produsul global al 
lumii în 2040, la care se va adauga 26% a opt parteneri 
asiatici și astfel, în acel an, Asia va reprezenta 66% 
din producția și avuția mondială.  

Domnul meu, cu riscul de a reveni, obsesiv, vă spun 
că mulți oameni cred, conform unor teorii lansate 
pe toate mijloacele de comunicare, că „greii” lumii 
pregătesc, din nou, o nouă ordine mondială. Ce părere 
aveți?  

Draga mea, din cât am citit, am reținut că nici o 
ordine planetară, ca să-i spun astfel, nu este impusă 
de un grup de oameni, ci vine ca urmare firească a 
evoluției științifice, mai ales azi când comunicațiile se 
derulează instantaneu, tot astfel și economia. Dar ca 
să încheiem acest capitol al dialogului nostru privind 
„noua ordine mondială”, trebuie să ne amintim ce 
spunea, acum 20 de ani, un rafinat distilator al 
politicii mondiale, evreul așkenad Kissinger, anume 

că la nivelul relațiilor dintre 
state, noua ordine va fi mai 
asemănătoare sistemului de 
state European al secolelor 
XVIII și XIX decât tiparelor 
rigide ale Războiului Rece. 
El fiind, sunt convins, cel 

mai desăvârșit artizan al 
acestei noi ordini.    

Domnule Vasile 
Todi, intră țara în 
noul an cu maghiarii 

la guvernare.  
Și cu maghiarii.  
C u m  c o m e n t a ț i 

această revenire a lor?  
Nu comentez în nici un fel, un comentariu-răspuns, 

trebuie să aibă la bază o bună cunoaștere. Ceea ce 
mie în acest caz îmi lipsește. Vrei să devin și eu un 
părelnic? Draga mea, măcar de-am învăța ceva de la 
acest neam, și dacă acel „ceva” ar fi demnitatea, noi 
românii am fi altfel văzuți în lume. Uite un moment 
de mare demnitate maghiară, pe lângă multe altele 
desigur: Mátyás Rákosi, a făcut parte din guvernul 
Kun, după a cărui cădere s-a exilat în URSS; întors 
în 1924 în Ungaria, a fost arestat și închis. Sovieticii 
le-au oferit maghiarilor pentru Rákosi, orice ar fi 
dorit. După o lungă chibzuială, în 1940, ungurii le-au 
cerut sovieticilor, în schimbul lui Rákosi, steagurile 
armatei revoluționare maghiare din 1849, capturate de 
armata rusă după capitularea revoluționarilor la Șiria, 
lângă Arad, în 1849. Trecuseră 91 de ani și ungurii nu 
uitaseră... Domnișoară, îți dai seama? Rákosi schimbat 
pe gloria maghiară! Ce să mai vorbim...  

Păi să vorbim despre cărți. Care e cartea pe care 
ați recitit-o recent?  

Nu recitesc, nu am timp, dar deseori răsfoiesc 
cărțile citite, de pildă, acum câteva zile mi s-a făcut 
dor de un personaj a lui Turgheniev, un om de cinzeci 
de ani care retrăiește în „Ape de primăvară” dragostea 
din tinerețe. Și reîntâlnindu-mă cu personajul, m-am 
asigurat, încă o dată, că pentru a decela în profunzime 
această poemă-roman cum spunea Ibrăileanu, trebuie 
să fi trecut de amiaza vieții. Un tânăr va pricepe 
perfect iubirea de la începutul romanului. Tristețea de 
la sfârșit n-o va pricepe bine decât acela care se uită 
înapoi și de departe spre anii tinereții, pentru că doar 
acela a înțeles că în dragoste, trebuie să te conduci 
după principiul „fluturelui pe geam”, iar tu să fii 
întodeauna geamul.  

Apropo de iubire, domnule Vasile Todi, cum priviți, 

ca scriitor, femeia?  
Ca scriitor, cu ochii plini de candoarea mirării.  
Și ca… simplu cetățean?  
Ca ce mă întrebi dumneata, dacă stau să judec 

lucrurile în dreaptă cumpănire, sunt de acord cu omul 
care m-a convins că femeia este cea mai frumoasă 
instituție a lumii, dar o instituție în care e bine să fii 
primit doar în audiențe de-o noapte. Glumesc desigur, 
femeia, are un privilegiu unic; frumusețea ca patrafir. 
Îi acoperă toate relele.  

Cum vedeți căsătoriile realizate cu ajutorul 
facebook-ului?  

Mai riscante decât cele pe care odată le făceau 
unii cunoscându-se în gară. Eu vin dintr-un neam 
care privește căsătoria atât de serios încât pentru 
a realiza o alianță matrimonială părinții „sapă” la 
arborele genealogic al viitorilor miri, până la cea 
mai îndepărtată rădăcină. Domnișoară profesor, eu 
sunt convins, asemeni lui Adam din frumoasa nuvelă 
a lui Proust „În lupta cu viața”, că marile familii 
cu genealogii înrădăcinate în trecutul îndepărtat au 
alcătuit, alcătuiesc și vor alcătui și în viitor, albia și 
malurile societății. Cine se căsătorește prin Facebook 
va divorța online. Inși cu un nivel terțiar de educație.  

Locuiți, o bună parte de timp, în apropierea „Vetrei 
regale” considerați posibilă reîntoarcerea monarhiei?  

Nu cred că interesează pe cineva răspunsul meu 
la această întrebare, dar pentru a nu fi nepoliticos am 
să reamintesc cititorilor  că regina României, Carmen 
Sylva scria, în jurnalul ei: „Regimul republican este 
singurul rezonabil; n-am să înţeleg niciodată popoarele 
smintite care ne mai suportă”. Și că veni vorba de 
soția regelui Carol I, Constantin Bacalbașa, fiul 
serdarului și fratele mai mare a lui Anton, povestește 
că Regina Elisabeta îi spunea deseori regelui: „Rasa 
puţin degenerată a Hohenzollernilor, fiindcă e veche, 
regenerată cu un vlăstar dintr-o rasă mai tânără şi 
viguroasă, va da urmaşi plini de viaţă dinastiei.” Acest 
lucru s-a întâmplat prin căsătoria Margaretei cu Radu 
Duda, dar, din păcate, ei nu au urmași.  

Acceptați cinci mini-întrebări?  
Accept orice întrebare, mini, maxi, doar foileton să 

nu fie.  
Care este versul care vă vine acum în minte?  
 „Dumnezeule, când mergeai Tu înaintea poporului 

Tău, / când treceai Tu prin pustie, / pământul s-a 
cutremurat – căci și cerurile rouraseră.” Ce frumusețe!  

Poezia preferată?  
„Noapte de mai”  
Domnule, câmpia, muntele sau marea?  
Vara și toamna, câmpia, muntele, iarna și primăvara. 

Cât despre mare o suport cel mult o săptămână.  
Vinul sau...  
Vinul! Eu iubesc poveștile și poveștile, fie ele și 

vânătorești, se întovărășesc mai ușor cu răbdarea 
asezonată cu vin. Vinul, draga mea, este o licoare de 
uz sacramental. Și este bine să ții minte că vinul stă 
sub semnul timpului ca și literatura. În literatură, el 
înmulțește valoarea unui text bun și o diminuează pe 
aceea a unuia prost.  

De ce de uz sacramental?  
Domnișoară, prima ipostază a vinului în textele 

noastre, este cea sacrală. Dintre cele Şapte Sfinte Taine, 
identice în creștinismul catolic și ortodox, trei presupun 
întrebuințarea nemijlocită a vinului: taina euharistiei sau 
a cuminecăturii, a împărtășaniei, în care credinciosul se 
împărtășește cu Trupul și Sângele Domnului, sub forma 
pâinii și vinului, taina preoției și taina cununiei.  

Nu știam.  
Domnișoară, ori mergi rar la Biserică, ori nu iubești 

îndeajuns vinul.  
Maxima călăuzitoare?  
Nu am așa ceva, dar mereu port în minte o 

inextinghibilă observație a preabunului meu tată, care 
deseori îmi spunea: „Nu uita feciorule că omul urcă 
muntele pentru a atinge vârful, dar odată ajuns acolo, 
descoperă că toate drumurile duc în jos.”  

Cartea de căpătâi?  
Cărțile de căpătâi, Biblia și Talmudul. 
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